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Loučení s panem Ing. A. Stodůlkou

Končící ZO 2018-2022

Nastupující ZO 2022-2026
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Milí čtenáři,

jak se říká, změna je jedinou jistotou tohoto světa. A díváme-li se kolem sebe, vidíme,  
že je to pravda. Nic nelze udržet věčně, nic nejde zastavit a nic a nikoho nelze vlastnit. 
Dokonce své tělo, své myšlenky, své pocity, názory, všechny ty věci, o které se opírá-
me máme jen dočasně „zapůjčené.“ A mohou zmizet z minuty na minutu. Stačí úraz, 
nehoda, a tělo se promění, ztratí se paměť, souvislosti, identita. 

Co tedy tvoří naši skutečnou identitu? Jestli existuje něco trvalého, co to je? A kde 
to lze najít? Je zvláštní, že jedna sudička dala lidem do vínku neustálou změnu a 
prchavost a druhá bytostnou touhu po stabilitě, po jistotě. Přitom je jasné, že obojí si 
vzájemně odporuje. Působí to skoro jako schválnost. Dát někomu touhu, kterou nelze 
naplnit. Tak nastává hledání a hledání. 

Na ezo scéně se hodně a často mluví o přítomném okamžiku. Jakože přítomný oka-
mžik je tou odpovědí. Ale co to je, že? Žádné vzpomínky, žádné představy? Jen teď, 
teď, teď? Mluví se o nalezení sebe sama. Ale co to je, že? Co jsem já? Je to můj byt, 
moje práce, můj oblíbený polštář, můj vlas, moje zdraví, moje duše? Jsem já to celé 
dohromady? Lze vůbec nějak uchopit a zachytit své bytí v proudu věčnosti? 

V pohádkách bývá ještě třetí sudička, která rozpor těch dvou harmonizuje. A určitě 
tomu tak bude i v životě. Nevěřím ve schválnost či dokonce škodolibost stvoření. Něco 
tady přece musí být. Všichni velcí mistři nám od nepaměti ukazovali, že ano, že něco 
tady je. To něco přesahuje naše osobní příběhy, naše pocity, naše těla, myšlenky.  
A to něco je trvalé. Když všechno ostatní zmizí, to něco zůstává. Nabízí se, že nám to 
vetkala do vínku právě ta poslední sudička. 

Věřím, že osudu nelze uniknout a že se jednoho dne setkáme všichni u jednoho 
obrovského kulatého stolu a pochopíme, že všechno je jinak. Že tak jako nikdy nee-
xistovali žádní přátelé, tak nikdy neexistovali ani žádní nepřátelé, neexistovaly žádné 
chyby, žádné zkoušky, žádné zrady, žádná pomoc, žádné utrpení, žádné osvobození, 
ba ani žádné daně a drahé energie. 

Ale než se takto sejdeme, pokud tedy, tak si držme klobouky, protože tady, tady 
to frčí. Změny jsou překotné a nikdo se neptá, zda jsme na ně připraveni či ne. Tady 
je naším úkolem vše projít, přítomný okamžik nepřítomný okamžik, já ne já, láska ne 
láska, vesmír ne vesmír, bůh ne bůh. Protože jak řekl Zdeněk Svěrák ve filmu Kolja: 
„Složenky, ty krávy zelený, nenažraný,“ tak ty složenky se neptají. A z filozofování se ty 
krávy zelený nenažerou. 

Takže pojďme něco dělat a kdo nemusí, tak se může alespoň třeba projít. Ona 
taková procházka podzimní přírodou s barevným listím, zaprvé je zadarmo a za druhé 
vůbec není k zahození.

Hezký podzim.

 Mgr. Jitka Dostálová
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Zprávy z obecního úřadu
Usnesení ze zasedání RO Chvalčov ze dne 3. 8. 2022 

 RO projednala a rozhodla:
•	 Schvaluje	uzavřít	Smlouvu	o	právu	provést	stavbu	kanalizační	přípojky	na	obec-

ním	pozemku	parc.č.	645/2	v	k.ú.	Chvalčova	Lhota	pro	nemovitost	na	č.p.	421.	
•	 Vydává	 souhlasné	 stanovisko	 se	 stavbou	 vodovodní	 přípojky	 do	 tělesa	místní	

komunikace,	 která	 se	 nachází	 na	 soukromém	 pozemku	 parc.	 č.	 433/2	 v	 k.ú.	
Chvalčova	Lhota	v	ulici	U	Vesničky.	Vodovodní	přípojka	je	realizovaná	pro	RD	č.p.	
698.	RO	souhlasí	s	napojením	vodovodní	přípojky	na	vodovodní	řad.

•	 Schvaluje	zadání	výběrového	řízení	na	stavební	akci	s	názvem	"Rozšíření	vodo-
vodu	a	kanalizace	v	obci	Chvalčov"	dle	zpracované	projektové	dokumentace.	RO	
schvaluje	 ing.	Koplíka	Josefa	za	dodavatele	výběrového	řízení	za	cenu	20	000	
Kč.	RO	schvaluje	výběrovou	komisi	na	 tuto	akci	ve	složení	 Ing.	Koplík	Josef	–	
předseda	výběrové	komise,	ing.	Chlápek	Jan,	Kurfürst	Jan,	Ing.	Jiří	Spiegl	a	Jan	
Blažek.

•	 Schvaluje	 uzavřít	 smlouvu	 o	 pronájmu	 části	 obecního	 pozemku	 parc.č.	 364/1,	 
v	k.ú.	Chvalčova	Lhota,	druh	pozemku	trvalý	travní	porost,	o	výměře	cca.	105	m2,	
na	dobu	4	 let,	za	cenu	1,50	Kč/1m2/1	 rok.	Jedná	se	o	část	obecního	pozemku	
u	 rekreační	 nemovitosti	 e.č.	 46,	 která	 je	majiteli	 objektu	 užívána	 jako	 okrasná	
zahrádka.

•	 Schvaluje	cenovou	nabídku	od	firmy	Proving	s.r.o.,	Poštovní	480,	768	21	Hulín,	
IČ:	26244888	na	provedení	terénní	modelace	okolí	domu	se	startovacími	byty	na	
adrese	Na	Kůtku	č.p.	13,	na	vícepráce	spojené	s	částečným	odbouráním	septiku,	
na	opravu	oplocení	z	poplastovaného	pletiva	a	práce	spojené	se	stavbou	oplocení	
-	vše	za	cenu	210	000,00	Kč	(cena	bez	DPH).	Jedná	se	o	dodatečné	práce,	které	
byly	investorem	objednány	a	nebyly	součástí	projektové	dokumentace.

•	 Schvaluje	 snížení	 nájemného	 za	 pronájem	 kulturního	 domu	 pro	 paní	 Evu	
Šrámkovou	za	účelem	konání	2	tanečních	víkendových	akcí	-	pořádání	 taneční	
školy.	RO	stanovuje	cenu	za	pronájem	na	1	víkendovou	akci	na	4	000	Kč,	před-
mětem	pronájmu	je	velký	sál,	bar	a	sociální	zázemí.	

•	 Schvaluje	pokračování	v	dotačním	projektu	vyhlášeném	OPŽP	"Protipovodňová	
opatření	 obce	Chvalčov".	Na	 základě	 informace	 od	 firmy	Envipartner	 s.r.o.,	 že	
byl	otevřen	zásobník	na	projekty	na	protipovodňová	opatření,	které	v	prvním	kole	
nebyly	podpořeny,	RO	rozhodla	o	pokračování	v	tomto	projektu,	v	rámci	kterého	
byla	plánována	digitalizace	obecního	rozhlasu.

•	 Schvaluje	cenovou	nabídku	od	správce	počítačové	sítě	OÚ	firmy	Aitelogic	s.r.o.,	
na	prodloužení	licence	antivirového	programu	ESET	na	3	roky	za	cenu	13	567,80	
Kč	(cena	bez	DPH).	Platná	licence	bude	mít	expiraci	ke	dni	25.8.2022.	

•	 Schvaluje	pronájem	kulturního	domu	–	sál	+	bar	na	období	od	15.9.	–	16.9.2022	
pro	charitativní	akci	Bazárek	za	snížené	nájemné	1000	Kč.

•	 Schvaluje	 cenovou	 nabídku	 od	 firmy	 SKD	 -	 stavební	 Lipník	 nad	 Bečvou	 s.r.o.	
na	výměnu	vodoměrů	v	domácnostech	napojených	na	obecní	vodovod	za	cenu	
5	 100	 Kč	 (cena	 bez	 DPH)	 za	 kompletní	 výměnu	 jednoho	 vodoměru.	 Zákon	 
o	metrologii	č.	119/2000	Sb.	stanovuje	nutnost	vyměnit	vodoměry	po	5	letech.	RO	
schvaluje	vyměnit	v	letošním	roce	50	%	vodoměrů.
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 RO bere na vědomí:
•	 Obdrženou	 aktualizovanou	 metodickou	 příručku	 č.5,	 kterou	 vydalo	 minister-

stvo	 vnitra	 ve	 spolupráci	 s	 Ministerstvem	 financí,	 Generálním	 ředitelstvím	 cel	 
a	 Úřadem	 Vlády	 České	 republiky	 k	 činnosti	 územních	 samosprávných	 celků	
obsahující	problematiku	práv	a	povinností	obcí	v	oblasti	regulace	hazardních	her.

•	 Informaci	od	Státního	fondu	dopravní	infrastruktury	(SFDI),	že	Výbor	SFDI	schvá-
lil	 svým	 usnesením	 č.	 1441	 poskytnutí	 finančních	 prostředků	 na	 stavební	 akci	 
s	názvem	"Cyklostezka	Bystřice	-	Chvalčov,	část	Chvalčov"	ve	výši	4	746	210,00	
Kč	při	současném	stanovení	maximální	procentuální	účasti	poskytnutých	finanč-
ních	prostředků	na	celkových	uznatelných	nákladech	stavební	části	akce	ve	výši	
85	%.

•	 Vydané	souhlasné	koordinované	stanovisko	Odboru	životního	prostředí	a	země-
dělství	k	předloženému	návrhu	Změny	č.	2	Územního	plánu	obce	Chvalčov.	

•	 Poděkování	od	ppor.	Ing.	Luďka	Čevely	členům	jednotky	SDH	obce	Chvalčov	za	
spolupráci	při	řešení	požáru	lesa	Lukoveček	dne	25.7.2022.	Jednalo	se	o	fyzicky	
velmi	náročný	a	dlouhotrvající	zásah,	kde	významně	pomohla	čtyřkolka	JSDHO	
Chvalčov.	

•	 Pokyny	MŠMT	o	krocích,	které	jsou	nutné	provést	po	ukončení	zvláštního	zápisu	
ukrajinských	dětí	na	základní	stupeň	a	do	povinného	předškolního	vzdělávání.

•	 Sdělení	 MÚ	 BpH	 Odboru	 občanských	 záležitostí,	 oddělení	 dopravně	 správní	 
k	 žádosti	 o	 zrušení	 části	 účelové	 komunikace	 č.	UK	28,	 která	 se	 dle	 pasportu	
komunikací	nachází	na	části	pozemku	žadatele	parc.č.	364/21	v	k.ú.	Chvalčova	
Lhota.	Ze	sdělení	vyplývá,	že	veřejně	přístupnou	účelovou	komunikaci	nelze	zru-
šit	rozhodnutím	správního	orgánu	-	dle	ust.	§	18	zák.	č.	13/1997	Sb.	může	přísluš-
ný	správní	úřad	za	určitých	podmínek	rozhodnout	o	zrušení	dálnice,	silnice	nebo	
místní	komunikace,	nikoli	však	o	zrušení	účelové	komunikace.	Veřejně	přístupné	
účelové	komunikace	zanikají	pouze	tak,	že	vyjdou	z	užívání.

•	 Podnět	občana	obce	na	doplnění	dopravního	značení	na	místních	komunikacích	
v	naší	obci,	dále	bere	na	vědomí	návrh	na	opravu	MK	č.	5c	u	č.p.	577.	

•	 Informaci	místostarosty	obce	o	možnosti	zařazení	obecního	objektů	na	č.p.	474	
a	č.p.	122	do	Národní	databáze	brownfieldů	(NDB).	Do	NDB	lze	zařadit	i	nemo-
vitosti,	které	nejsou	efektivně	využívány,	jsou	ze	stavebního	hlediska	zanedbané	
a	zastaralé	a	nelze	je	efektivně	a	plnohodnotně	využívat,	aniž	by	proběhl	proces	
rekonstrukce	či	modernizace.	Nemovitost	k	rekonstrukci	může	být	plně	či	částeč-
ně	využívána	a	nemovitost	může	být	ve	výrazně	 lepším	stavebním	 technickém	
stavu	nežli	brownfield.	Státní	 fond	podpory	 investic	podmínkuje	přidělení	dotač-
ních	titulů	evidencí	daných	objektů	v	NDB.

Usnesení ze zasedání RO Chvalčov ze dne 29. 8. 2022 
 RO projednala a rozhodla:
•	 Schvaluje	 registraci	 akce	 a	 rozhodnutí	 o	 poskytnutí	 dotace	 obci	 Chvalčov	 od	

Ministerstva	životního	prostředí	z	Operačního	programu	životního	prostředí	2014	
-	2020	na	akci	„Protipovodňová	opatření	obce	Chvalčov“	ve	výši	1	716	050	Kč.	
Účelem	dotace	 je	 úspěšná	 realizace	projektu	 spočívající	 v	 doplnění	 digitálního	
povodňového	plánu	a	vybudování	varovného	informačního	systému	ochrany	před	
povodněmi	pro	obec	Chvalčov.	Realizace	akce	stanovená	poskytovatelem	je	do	
31.12.2023.
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•	 Schvaluje	uzavření	Smlouvy	o	dílo	s	firmou	Envipartner,	s.r.o.,	předmětem	smlou-
vy	 je	 zpracování	 aktualizace	 digitálního	 povodňového	 plánu	 obce	Chvalčov	 za	
cenu	 40	 000	 Kč	 (cena	 bez	 DPH).	Aktualizace	 povodňového	 plánu	 je	 součástí	
realizace	akce	„Protipovodňová	opatření	obce	Chvalčov“,	je	řešena	formou	přímé	
objednávky,	jedná	se	o	uznatelné	náklady	v	rámci	dotace	a	nepodléhá	výběrové-
mu	řízení.

•	 Schvaluje	na	základě	doporučení	výběrové	komise	za	vítěze	výběrového	řízení	
na	stavební	akci	s	názvem	„Rozšíření	vodovodu	a	kanalizace	v	obci	Chvalčov“	
firmu	Arowanie	stav	s.r.o.,	IČ:	07949782,	která	předložila	nejnižší	cenovou	nabíd-
ku	ve	výši	3	305	140,63	Kč	(cena	bez	DPH).	Do	výběrového	řízení	se	přihlásily	
čtyři	stavební	firmy.	RO	schvaluje	uzavřít	s	firmou	Arowanie	stav	s.r.o.	Smlouvu	
o	 dílo	 na	 stavební	 akci	 s	 názvem	 „Rozšíření	 vodovodu	 a	 kanalizace	 v	 obci	
Chvalčov“.	Předmětem	Smlouvy	o	dílo	je	zbudování	kanalizačního	a	vodovodního	
řadu	v	lokalitě	Dubiny	a	zbudování	vodovodního	řadu	v	areálu	bývalého	JZD.	

•	 Schvaluje	 cenovou	 nabídku	 od	 firmy	 Install,	 spol.	 s	 r.o.	 na	montáž	 a	 připojení	
vodovodního	potrubí	ve	výdejně	stravy	v	ZŠ	a	MŠ	Chvalčov	ve	výši	29	264,40	
Kč	(cena	bez	DPH).	Jedná	se	o	dodatečné	práce,	které	vyvstaly	v	souvislosti	se	
stavebními	úpravami	tohoto	objektu.

•	 Schvaluje	výši	nájemného	ve	startovacích	bytech	na	adrese	Na	Kůtku	13	v	částce	
3	000	Kč/měsíc	za	obývanou	plochu	a	500	Kč/měsíc	za	užívání	společných	pro-
stor	(chodba,	kolárna).

•	 Schvaluje	 cenovou	 nabídku	 od	 firmy	 Aleš	 Lapčík,	 na	 demontáž	 starého	 lina,	
vystěrkování	 podlahy	 a	 položení	 nového	 lina	 v	 nové	 počítačové	 učebně	 v	 ZŠ	
Chvalčov	vše	za	cenu	29	968,30	Kč	(cena	bez	DPH).

•	 Pověřuje	 starostu	 obce	 v	 souladu	 se	 Směrnicí	 pro	 zadávání	 zakázek	 malého	
rozsahu	v	obci	Chvalčov	oslovit	3	dodavatele	k	předložení	cenových	nabídek	na	
nákup	kontejnerového	vozidla	pro	údržbu	obce.	Na	základě	vyhodnocení	poža-
davků	 a	 potřeb	 obce	 doporučuje	RO	 pořídit	 nový	 pracovní	 vůz,	 bez	 valníkové	
nápravy,	s	hákovým	nosičem	na	kontejnery.

•	 Schvaluje	 vyhotovení	 studie	 na	 rekonstrukci	 a	 rozšíření	 obecního	 objektu	 na	
adrese	Obřanská	282.	V	této	budově	se	nachází	zázemí	technických	pracovníků	
obce,	garáže	pro	vozy	určené	na	údržbu	obce	a	skladové	prostory.	Objekt	je	ve	
špatném	technickém	stavu,	zejména	střešní	krytina.	V	zadání	studie	bude	rozší-
ření	zázemí	pro	garážování	vozidel	a	pro	skladové	prostory.	Horní	část	objektu	
je	možné	využít	 na	 vybudování	2-3	 sociálních	podkrovních	bytů.	 IROP	má	pro	
období	2021-2027	otevřen	dotační	program,	který	nově	nabízí	podporu	výstavby	
sociálních	 bytů,	 které	 by	 byly	 budovány	 jako	 nástavby	 veřejných	 budov.	 Míra	
podpory	je	v	těchto	případech	85	%	uznatelných	nákladů.

 RO bere na vědomí:
•	 Informaci	Skládky	Bystřice	pod	Hostýnem,	s.r.o.	o	změně	termínu	svozu	komunál-

ního	odpadu.	Vzhledem	ke	státnímu	svátku	dne	17.11.2022	se	svoz	komunálního	
odpadu	v	obci	Chvalčov	uskuteční	dne	16.11.2022.

•	 Cenovou	 nabídku	 na	 výměnu	 sodíkových	 svítidel	 veřejného	 osvětlení	 za	 LED	
svítidla.	Firma	Empesort	s.r.o.	předložila	cenovou	nabídku	na	výměnu	celkem	47	
ks	svítidel,	které	 jsou	umístěny	na	betonových	sloupech	NN	ve	výšce	cca.	7	m	 
v	 ulici	Na	Kůtku,	Dědina,	Pod	Dubinou,	Na	Říce,	U	Revíru	 a	 na	Chaloupkách	
(mimo	parková	světla	VO)	za	celkovou	cenu	404	950	Kč	(cena	bez	DPH).
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•	 Podnět	občana	Chvalčova	k	možnosti	umístění	zpomalovacího	prvku	na	místní	
komunikaci	 v	 ulici	 Dědina.	 Provoz	 vozidel	 zejména	 v	 letním	 období	 houstne,	
někteří	řidiči	zde	jezdí	rychle	a	ohrožují	tak	chodce.	Vzhledem	k	tomu,	že	přibývají	
požadavky	na	dopravní	úpravy	v	různých	částech	obce,	RO	osloví	odbornou	firmu	
k	posouzení	požadavků	a	k	předložení	návrhů	na	možné	úpravy	jak	dopravního	
značení,	tak	k	umístění	zpomalovacích	prvků.

•	 Inspekční	zprávu	od	České	školní	inspekce,	Zlínský	inspektorát,	která	prováděla	
inspekci	 v	 ZŠ	 a	 MŠ	 Chvalčov	 v	 období	 od	 9.3.2022	 -	 10.3.2022.	 Předmětem	
inspekční	 činnosti	 bylo	 hodnocení	 podmínek,	 průběhu	 a	 výsledků	 vzdělávání	
poskytovaného	základní	školou	a	mateřskou	školou.

•	 Žádost	firmy	Solar	Global	Development	a.s.	na	pronájem	obecních	pozemků	par-
c.č.	780/1,	780/2,	761/1,	762/2,	760/1	a	760/2	v	k.ú.	Chvalčov	za	účelem	výstavby	
fotovoltaické	elektrárny.	Cena	 za	pronájem	 je	 stanovena	 za	 instalovanou	MWp	 
a	variabilní	složkou.	Náklady	spojené	se	změnou	územního	plánu	by	financovala	
firma	 Solar	 Global	 Development	 a.s.	 Předpokládaná	 výše	 ročního	 nájemného	
je	171	850	Kč.	RO	nebude	 reflektovat	 na	 tuto	nabídku,	 současný	 stav	na	 trhu	 
s	energiemi	je	značně	turbulentní,	vznikají	nové	dotační	tituly	na	využití	veřejných	
budov	pro	výrobu	"zelené	energie"	z	fotovoltaických	panelů	umístěných	na	stře-
chách	 těchto	 budov,	 počkáme	na	 finální	 znění	 těchto	 titulů.	RO	dává	přednost	
vlastnímu	řešení	využití	fotovoltaické	energie	a	umístění	na	veřejných	budovách	
než	na	zelené	louce.

•	 Vydaný	plán	mimořádných	 inventur	 roku	 2022.	Starosta	 obce	 ve	 smyslu	 záko-
na	 563/1991	Sb.,	 o	 účetnictví	 a	Vyhlášky	 č.	 270/2010,	 o	 inventarizaci	majetku	 
a	závazků,	v	platném	znění	stanovil	plán	mimořádných	inventur	roku	2022	ke	dni	
30.9.2022.	Zahájení	inventur	bude	1.10.2022	a	ukončení	dne	10.10.2022.

•	 Obdrženou	dokumentaci	pro	územní	rozhodnutí	a	stavební	povolení	na	staveb-
ní	 akci	 s	 názvem	 "Chvalčov	 protipovodňová	 opatření",	 kterou	 zpracovala	 firma	
Envipartner	s.r.o.	Projektová	dokumentace	řeší	protipovodňová	opatření	v	lokalitě	
Dubiny	 -	 úpravy	 přirozené	 svodnice	 přívalových	 dešťů,	 vybudování	 prvků	 pro	
zmírnění	 energie	 průtoku	 vody,	 budování	 horských	 vpustí,	 zatrubnění	 dešťové	
vody,	 zbudování	 prahových	 vpustí	 a	 spadišťové	 šachty,	 následné	 zatrubnění	 
a	vyústění	do	mlýnského	náhonu.

Usnesení ze zasedání RO Chvalčov ze dne 14. 9. 2022 
 RO projednala a rozhodla:
•	 Schvaluje	 uzavřít	 Smlouvo	 o	 dílo	 č.	 2025	 s	 firmou	 SKD-stavební	 Lipník	 nad	

Bečvou	 s.r.o.,	 předmětem	 smlouvy	 je	 výměna	 80	 ks	 vodoměrů	 u	 odběratelů	
napojených	na	obecní	vodovod.	Cena	za	kompletní	výměnu	jednoho	vodoměru	je	 
5	100	Kč	(cena	bez	DPH).

•	 Schvaluje	uzavřít	Dodatek	č.1	ke	Smlouvě	o	dílo	na	stavbu	"Oprava	MK	Paseky,	
Chvalčov"	s	firmou	MG	Construction	s.r.o.,	předmětem	dodatku	je	navýšení	ceny	
díla	z	důvodu	změny	realizovaného	povrchu	komunikace,	prodloužení	rekonstru-
ované	komunikace	a	vybudování	odvodňovacího	příkopu	s	horskou	vpustí	nad	
realizovanou	cestou,	celková	cena	bude	1	134	486,5	Kč	-	cena	bez	DPH	(navý-
šení	281	729,25	Kč	-	cena	bez	DPH).

•	 Schvaluje	uzavřít	Smlouvu	o	dílo	s	firmou	EMPESORT	s.r.o.,	předmětem	smlou-
vy	je	výměna	47	ks	svítidel,	které	jsou	umístěny	na	betonových	sloupech	NN	ve	
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výšce	cca.	7	m	v	ulici	Na	Kůtku,	Dědina,	Pod	Dubinou,	Na	Říce,	U	Revíru	a	na	
Chaloupkách	(mimo	parková	světla	VO)	za	celkovou	cenu	404	950	Kč	(cena	bez	
DPH).	 Výměnou	 projdou	 svítidla,	 které	 jsou	 služebně	 nejstarší,	 opravy	 těchto	
svítidel	 jsou	náročné	a	nelze	sehnat	na	ně	náhradní	díly.	Vybraný	dodavatel	 je	
výrobce	 svítidel	 s	 garancí	 držení	 náhradních	 dílů,	 oslovený	 projektant	 potvrdil	
kvalitu	dodavatele	i	splnění	požadovaných	norem	pro	osvětlení	místních	komuni-
kací.	Stávající	svítidla	mají	příkon	70W,	resp.	150W,	instalací	 ledkových	svítidel	
dojde	k	výrazné	úspoře	ve	spotřebě	el.	energie	(odhadovaná	návratnost	5	let).	

•	 Schvaluje	 na	 základě	 zprávy	 výběrové	 komise	 za	 vítěze	 výběrového	 řízení	
na	 dodávku	 kontejnerového	 vozu	 s	 hákovým	 nosičem	 firmu	 AUTOSALON	
KROMEXIM	spol.	s	r.o.	IČO:	25536214,	která	předložila	nejnižší	cenovou	nabídku	
ve	výši	1	154	856	Kč	(cena	bez	DPH).

Usnesení ze zasedání zastupitelstva obce Chvalčov a předání 
ze dne 15. 9. 2022

 Zastupitelstvo obce projednalo
•	 a	schvaluje	program	jednání.
•	 a	schvaluje	volbu	ověřovatelů	zápisu,	jmenování	sčitatele	hlasů	a	zapisovatelů.
•	 a	 schvaluje	 požádat	 ČR,	 Úřad	 pro	 zastupování	 státu	 ve	 věcech	 majetkových,	

Rašínovo	 nábřeží	 390/42,	 128	 00	 Nové	 Město,	 Praha	 2	 o	 bezúplatný	 převod	
pozemku	parc.č.	1182/4	o	výměře	4	m²,	ostatní	plocha,	 jiná	plocha,	 zapsaným	
na	 listu	 vlastnictví	 č.	 60000	 vedeným	 Katastrálním	 úřadem	 pro	 Zlínský	 kraj,	
Katastrálním	pracovištěm	Holešov,	pro	k.ú.	Chvalčov.	

•	 a	 schvaluje	 směnu	 části	 obecního	 pozemku	 parc.č.	 364/1,	 v	 k.ú.	 Chvalčova	
Lhota,	 druh	 pozemku	 trvalý	 travní	 porost,	 o	 výměře	 32	 m²	 za	 část	 pozemku	
parc.č.	 364/21,	 o	 výměře	 32	m2	 v	 k.ú.	 Chvalčova	 Lhota,	 druh	 pozemku	 trvalý	
travní	 porost	 a	 schvaluje	 odprodej	 části	 obecního	 pozemku	 parc.č.	 364/1,	 k.ú.	
Chvalčova	 Lhota,	 druh	 pozemku	 trvalý	 travní	 porost,	 o	 výměře	 3	 m²	 za	 cenu	
200	Kč/1m².	Náklady	 na	 pořízení	GP,	 vypracování	 smlouvy	 a	 náklady	 spojené	
s	poplatkem	za	vklad	do	KN	hradí	paní	Světlana	Prokopová	a	Obec	Chvalčov	
rovným	dílem.

•	 a	 schvaluje	 odkup	 pozemku	 parc.č.	 20/20	 v	 k.ú.	 Chvalčov,	 o	 výměře	 185	m2,	
druh	 pozemku	 ostatní	 plocha,	 ostatní	 komunikace,	 který	 je	 vymezen	 dle	 GP	
665-20/2022,	za	cenu	350	Kč/1m2	do	majetku	obce.	Náklady	na	vytvoření	GP,	
smlouvy,	zápisu	do	KN	a	náklady	spojené	s	vymazáním	zástavního	práva	hradí	
Obec	Chvalčov.

•	 a	 schvaluje	 delegování	 pravomoci	 stanovení	 podmínek	 užití	 Sociálního	 fondu	
obce	na	radu	obce.

•	 konstatuje	ověření:	ve	smyslu	s	ustanovením	§	54	odst.	2	zákona	č.	183/2006	
Sb.,	o	územním	plánování	a	stavebním	řádu	(stavební	zákon),	v	platném	znění,	
že	návrh	změny	č.	2	Územního	plánu	Chvalčov	není	v	rozporu	s	Politikou	územ-
ního	 rozvoje,	 s	 územně	 plánovací	 dokumentací	 vydanou	 krajem,	 s	 výsledkem	
řešení	rozporů,	se	stanovisky	dotčených	orgánů	a	stanoviskem	krajského	úřadu.

•	 vydává:	ve	smyslu	ustanovení	§	6	odst.	5	písm.	c)	stavebního	zákona	za	použití	
ust.	§	43	odst.	4	stavebního	zákona,	v	souladu	s	ust.	§	171	až	174	zákona	č.	
500/2004	Sb.,	správní	řád,	ve	znění	pozdějších	předpisů,	ust.	§	13	a	přílohy	č.	7	
vyhlášky	č.	500/2006	Sb.,	v	platném	znění	o	územně	analytických	podkladech,	



8 9

územně	plánovací	dokumentaci	a	způsobu	evidence	územně	plánovací	činnosti,	
formou	opatření	obecné	povahy	č.	1/2022	změnu	č.	2	Územního	plánu	Chvalčov,	
tak	jak	je	jeho	text	uveden	v	příloze.	

•	 a	schvaluje	rozpočtové	opatření	č.	3/2022	v	projednaném	znění.
•	 a	 schvaluje	 mimořádnou	 odměnu	 pro	 pana	 Ing.	 Antonína	 Stodůlku	 ve	 výši	

2násobku	odměny	uvolněného	zastupitele	za	jeho	dlouholetou,	obětavou,	příklad-
nou	a	mimořádně	úspěšnou	práci	pro	obec	Chvalčov	a	její	občany.	Odměna	bude	
vyplacena	v	nejbližším	termínu.

 Zastupitelstvo obce bere na vědomí
•	 kontrolu	usnesení	č.	21/2022	ze	zasedání	ZO	Chvalčov	ze	dne	16.06.2022.
•	 zprávy	o	činnosti	RO	od	16.06.2022	do	22.09.2022.
•	 Závěrečný	 účet	 DSO	 PMR	 za	 rok	 2020,	 který	 byl	 schválen	 členskou	 schůzí	

Podhostýnského	 mikroregionu	 dne	 17.06.2022	 s	 výrokem:	 Členská	 schůze	
Podhostýnského	 mikroregionu	 schvaluje	 Závěrečný	 účet	 DSO	 Podhostýnský	
mikroregion	za	rok	2020	bez	výhrad.	Rozdíl	příjmů	a	výdajů	(zisk)	činí	168	434,77	
Kč.

•	 informace	o	stavu	investičních	záměrů	a	údržbových	pracích	letošního	roku.
•	 informaci	o	poděkování	Mgr.	Pavlu	Kubaníkovi,	Ph.D.	jako	zastupiteli	obce,	který	

již	nekandiduje	do	voleb.

Usnesení z ustavujícího zasedání zastupitelstva obce Chvalčov 
ze dne 18. 10. 2022 

 Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje
•	 a	schvaluje	volbu	ověřovatelů	zápisu,	jmenování	sčitatele	hlasů	a	zapisovatelů.
•	 program	jednání	
•	 jednací	řád	zastupitelstva	Obce	Chvalčov
•	 určení	dvou	funkcí,	pro	které	budou	členové	zastupitelstva	volebního	období	2022	

–	2026	dlouhodobě	uvolněni
•	 	a)	veřejný	způsob	hlasování	volby	starosty,	místostarosty	a	ostatních	členů	rady	

obce	
	 b)	volební	řád	pro	veřejné	hlasování	v	předloženém	znění
•	 a)	tříčlennou	volební	komisi	pro	volbu	starosty,	místostarosty	a	dalších	členů	rady	

obce	
	 b)	za	předsedu	volební	komise	pro	volbu	starosty,	místostarosty	a	dalších	členů	

rady	obce	pana	PhDr.	Michala	Zicháčka,	Ph.D.
	 c)	za	další	členy	volební	komise	pro	volbu	starosty,	místostarosty	a	dalších	členů	

rady	obce	pana	Bc.	Michala	Sedláře	a	paní	Renatu	Fojtíkovou.
•	 stanovení	 v	 souladu	 s	 §	 72	 odst.	 2	 zákona	 128/2000	Sb.	 o	 obcích	 a	 vládního	

nařízení	 č.	 318/2017	 Sb.,	 o	 výši	 odměn	 členů	 zastupitelstev	 územních	 samo-
správných	celků,	v	platném	znění,	svým	neuvolněným	členům	za	výkon	 funkce	
odměny	 za	měsíc	 v	 následujících	 částkách:	 člen	 rady:	 7.223,00	 Kč,	 předseda	
výboru/komise:	 3.611,00	Kč,	 člen	 výboru/komise:	 3.010,00.	Kč,	 člen	 zastupitel-
stva	 bez	 dalších	 funkcí	 1.805,00	 Kč.	 Zastupitelstvo	 obce	 Chvalčov	 v	 souladu	 
s	§	74	odst.	3	zákona	o	obcích	stanoví,	že	při	souběhu	výkonu	několika	 funkcí	
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se	odměna	neuvolněnému	členovi	zastupitelstva	obce	poskytne	pouze	za	výkon	
funkce,	 za	 niž	 podle	 rozhodnutí	 zastupitelstva	 náleží	 nejvyšší	 odměna.	 Toto	
usnesení	nabývá	účinnosti	dnem	jeho	přijetí	pro	celé	volební	období	2022-2026.	
V	případě	nástupu	náhradníka	na	uprázdněný	mandát	člena	zastupitelstva	obce	
bude	 odměna	 poskytována	 ode	 dne	 složení	 slibu.	 V	 případě	 budoucích	 změn	 
v	 obsazení	 jednotlivých	 funkcí	 bude	 odměna	 poskytována	 ode	 dne	 zvolení	 do	
příslušné	funkce.	

 Zastupitelstvo obce stanovilo:
	 v	souladu	s	ustanovením	§	71,	odst.1)	zákona	128/2000	Sb.,	o	obcích
•	 funkce,	pro	které	budou	členové	zastupitelstva	uvolněni:
	 starosta
	 místostarosta

 Zastupitelstvo obce zvolilo:
	 v	 souladu	 s	 ustanovením	 §	 84,	 odst.2),	 písm..m)	 g),	 zákona	 128/2000	 Sb,	 

o	obcích
•	 starostu obce,	pana	Ing. Jana CHLÁPKA,	bytem	Školní	613,	Chvalčov
•	 místostarostku obce,	 paní	 Annu ADÁMKOVOU, DiS.,	 bytem	 Dědina	 335,	

Chvalčov
•	 další	členy	rady	obce:
	 pana	Jana Kurfürsta,	bytem	Na	Kamenci	427,	Chvalčov.
	 pana	Ing. Jaroslava Maniše,	bytem	Na	Kamenci	518,	Chvalčov.
	 pana	Ing. Jiřího Spiegla,	bytem	Příční	443,	Chvalčov.
•	 zástupce	 obce	 k	 zastupování	 na	 valných	 hromadách	 a	 členských	 schůzích	

obchodních	 společností,	 kde	 má	 obec	 majetkovou	 účast.	 (v	 souladu	 s	 §	 84,	
odst.2,	písmeno	g)	zákona	o	obcích:	pana	Ing. Jana CHLÁPKA	-	starostu	obce

 Zastupitelstvo obce zřizuje:
	 v	souladu	s	ustanovením	§	84,	odst.2)	písm.I),	zákona	128/2000	Sb.,	o	obcích
•	 finanční	a	kontrolní	výbor.	Oba	výbory	budou	tříčlenné.

 Zastupitelstvo obce volí do funkcí:
•	 předsedkyní finančního výboru:
	 paní	Ing. Olgu Pastyříkovou,	bytem	Na	Kamenci	808,	Chvalčov	
•	 předsedou kontrolního výboru:
	 pana	Bc. Michala Sedláře,	bytem	Obřanská	187,	Chvalčov.	
•	 členy finančního výboru:
	 pana	Roberta Hampla,	bytem	Obřanská	48,	Chvalčov
	 paní	Sylvii Kuželovou,	bytem	Pod	Hostýnem	823,	Chvalčov
•	 členy kontrolního výboru:
	 pana	Jana Blažka,	bytem	Obřanská	71,	Chvalčov
	 paní	Renatu Fojtíkovou,	bytem	U	Vesničky	611,	Chvalčov
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Slovo starosty
Vážení	spoluobčané,
úvodem	mi	dovolte	vám	poděkovat	za	vaši	účast	v	komunálních	volbách,	která	

byla	v	naší	obci	výrazně	vyšší,	než	byl	celorepublikový	průměr,	projevili	jste	tím	tak	
velký	zájem	a	odpovědnost	za	rozhodování	o	samosprávě	naší	obce.	Velmi	si	vážím	
všech,	kteří	se	aktivně	zapojili	do	klidného	předvolebního	klání	a	svými	kandidátka-
mi	tak	nabídli	našim	občanům	možnost	širší	volby	z	řad	svých	zástupců	do	nového	
složení	zastupitelstva	obce.	

Velmi	si	vážím	všech	hlasů,	které	 jste	dali	sdružení	Pro	Chvalčov	 i	hlasů,	které	
jste	podali	ostatním	sdružením,	děkujeme	za	ně	a	bereme	Vaši	podporu	jako	velký	
závazek	odpovědné	práce	pro	obec	a	její	občany	v	dalším	volebním	období.	

Ustavující	 zasedání	 obce,	 které	 proběhlo	 v	 zákonné	 lhůtě,	 zvolilo	 nové	 složení	
svých	orgánů,	rád	bych	všem	členům	orgánů	obce,	členům	komisí	rady	obce	a	také	
pracovníkům	 obecního	 úřadu	 popřál	 hodně	 sil,	 pevných	 nervů,	 tvůrčích	myšlenek	 
a	neutuchající	elán	v	 řízení	naší	obce	a	v	 řešení	věcí	veřejných.	Pevně	věřím,	že	
se	nám	podaří	 kontinuálně	pokračovat	v	 rozvoji	naší	malebné	obce	a	dál	navázat	
na	poctivou	práci	našich	předchůdců.	V	nejbližší	době	nás	čeká	především	příprava	
rozpočtu	obce	na	rok	2023,	máme	připravené	projektové	dokumentace	k	stavebním	
investičním	 záměrům	 s	 vydanými	 stavebními	 povoleními	 a	 u	 dalších	 očekáváme	
ukončení	 stavebního	 řízení	 v	 nejbližší	 době.	 Zároveň	 máme	 vytipované	 možné	
dotační	tituly,	které	by	mohly	naše	záměry	podpořit.	Obezřetnost	při	tvorbě	rozpočtu	
bude	 na	místě,	 všichni	 pociťujme	 dopady	 inflace	 a	 těžko	 predikovatelného	 vývoje	
ekonomiky,	proto	naplánování	jednotlivých	položek	výdajové,	ale	i	příjmové	stránky	
rozpočtu	bude	z	těchto	důvodů	složitější.

Přeji	 vám,	 ať	 si	 užijete	 podzimem	krásně	 zbarvenou	přírodu	a	 doznívající	 babí	
léto.

 Ing. Jan Chlápek

Vítáme mezi nás nového občánka:
Jonáš	EHRLICH

Rodičům	přejeme	hodně	radosti	
a	maličkému	krásný	a	spokojený	život	…

Řady chvalčovských občanů opustili:
Marie	KAZÍKOVÁ	62	let
Petr	ŠTĚPÁNÍK	78	let
Karel	ZAHRADIL	70	let

Pozůstalým	rodinám	vyslovujeme	upřímnou	soustrast.
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Jubilant
Nedávno	oslavil	významné	životní	jubileum	náš	občan	
pan	Václav	Skýpala.	

Přejeme	pevné	zdraví	a	mnoho	spokojenosti	do	dalších	let.

Z naší obce
Zpráva okrskové volební komise o výsledcích voleb

do Zastupitelstva obce Chvalčov, které se konaly ve dnech 23. a 24. září 2022
Okrsková	 volební	 komise	 pro	 volby	 do	 Zastupitelstva	 obce	Chvalčov	 ve	 dnech	 

23.	a	24.	září	2022	pracovala	v	počtu	12	členů.

Složení	komise	bylo	následující:
•	 zapisovatelka:		 Andrea	Zábranská
•	 předseda:		 Michal	Sedlařík
•	 místopředsedkyně:		 Kateřina	Maňásková
•	 členové:		 Michaela	Bílá,	Michaela	Jurášková,	Danuše	Kuželová,	
	 	 Lenka	Mikalová,	Viera	Sedlaříková,	Tereza	Smětalová,	
	 	 Berenika	Terezie	Teličková,	Jarmila	Trňáková,	
	 	 Ludmila	Zahradilová

Všichni	členové	okrskové	volební	komise	složili	předepsaný	slib	a	vykonávali	funk-
ci	v	souladu	s	ustanovením	§	17,	odst.	4),	zákona	č.	491/2001	Sb.	(zákon	o	volbách	
do	zastupitelstev	obcí	a	o	změně	některých	zákonů,	v	platném	znění).

Výsledky	hlasování	ve	volebním	okrsku	Chvalčov:
•	 Počet	osob,	zapsaných	do	výpisu	ze	seznamu	voličů	:		 1357
•	 Počet	voličů,	kterým	byly	vydány	úřední	obálky	:		 775
•	 Počet	odevzdaných	platných	úředních	obálek	:		 772
•	 Počet	platných	hlasů	ve	volebním	okrsku	celkem	:		 10459
•	 Počet	volebních	stran	ve	volebním	okrsku	dle	hlasovacího	lístku	:		 4
•	 Počet	volebních	stran,	které	ve	volebním	okrsku	získaly	alespoň	jeden	hlas	:		 4
•	 K	volbám	do	zastupitelstva	obce	se	dostavilo	57,11	%	voličů

Jednotlivá	sdružení	získala	následující	počty	hlasů	a	mandátů:
1	-	Pro	Chvalčov		 5567	hlasů		 8	mandátů
2	-	Chvalčovští	nezávislí	–	Pod	Javorníkem		 2189	hlasů		 3	mandáty
3	-	Svoboda	a	přímá	demokracie	(SPD)		 1386	hlasů		 2	mandáty
4	-	Hasiči	Chvalčov		 1317	hlasů		 2	mandáty
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•	 pořadové	číslo	1	-	Pro Chvalčov	(volební	strana	č.	2):
-	činila	vypočítaná	hranice	408,1	hlasů	a	mandáty	získali:
1.	Jan	Chlápek		 536	hlasů
2.	Anna	Adámková		 444	hlasů
3.	Jiří	Spiegl		 425	hlasů
4.	Lenka	Kalužová		 387	hlasů
5.	Jaroslav	Maniš		 396	hlasů
6.	Pavel	Štajnrt		 370	hlasů
7.	Olga	Pastyříková		 324	hlasů
8.	Michal	Zicháček		 373	hlasů

•	 pořadové	číslo	2	Chvalčovští nezávislí – Pod Javorníkem	(volební	strana	č.	3):
-	činila	vypočítaná	hranice	159,5	hlasů	a	mandáty	získali:
1.	Jan	Kurfürst		 221	hlasů
2.	Jana	Kubaníková.		 221	hlasů
3.	Jan	Blažek		 214	hlasů

•	 pořadové	číslo	3	–	Svoboda a přímá demokracie (SPD)	(volební	strana	č.	1):
-	činila	vypočítaná	hranice	101,2	hlasů	a	mandáty	získal:
1.	Renata	Fojtíková		 159	hlasů
2.	Robert	Hampl		 146	hlasů

•	 pořadové	číslo	4	–	Hasiči Chvalčov	(volební	strana	č.	4):
-	činila	vypočítaná	hranice	95,7	hlasů	a	mandáty	získal:
1.	Josef	Dolák		 146	hlasů
2.	Michal	Sedlář		 145	hlasů

Členové	okrskové	volební	komise	blahopřejí	všem	zvolených	zastupitelům	a	přejí	
jim	v	jejich	nelehké	práci	pro	obec	hodně	trpělivosti,	tolerance	a	úspěchů.

Volby 2022
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Poděkování
Rád	 bych	 poděkoval	 panu	

inženýru	 Antonínovi	 Stodůlkovi	
za	 jeho	 dlouholetou,	 nesmírně	
obětavou	 a	 úspěšnou	 práci	 pro	
naši	 obec	 a	 naše	 občany.	 Jako	
starosta	vedl	obec	Chvalčov	obdi-
vuhodných	20	let	a	když	připočte-
me	 další	 4	 roky	 jeho	 prvotního	
působení	v	radě	obce,	je	to	téměř	
celé	 čtvrtstoletí	 práce	 věnované	
obci	 Chvalčov.	 Skutečnost,	 že	
zastupoval	obec	v	takto	dlouhém	
období,	 není	 náhodná.	 Troufám	
si	 říct,	 že	 poslání	 starosty	 mu	
bylo	 dáno	 do	 vínku	 a	 my	 měli	
to	 štěstí,	 že	 se	 jím	 stal	 právě	
na	 Chvalčově.	 Dokázal	 dokona-
le	 využít	 své	 předpoklady,	 léty	

nabrané	bohaté	zkušenosti	a	znalosti,	lidský	přístup,	přirozenou	moudrost,	diploma-
tické	jednání	a	své	charisma,	které	uplatnil	v	mnoha	složitých	jednáních	a	při	řešení	
zdánlivě	neřešitelných	situací.	Díky	jeho	úsilí	se	obec	Chvalčov	stala	moderní,	přitaž-
livou,	perspektivní	a	lákavou	obcí,	kde	pulzuje	bohatý	kulturní	život	a	která	je	nedíl-
nou	a	významnou	součástí	Podhostýnského	mikroregionu.	Rozvoj	obce	po	stránce	

Loučení s učitelským sborem



14 15

investiční	výstavby	je	jedna	z	mnoha	náplní	práce	starosty.	Jako	správný	hospodář	
vždy	dokázal	vést	obec	obezřetně,	využíval	nabízené	dotační	tituly	a	vždy	řídil	obec	
s	 maximální	 zodpovědností.	 Tonda	 Stodůlka	 si	 díky	 své	 přirozenosti,	 otevřenosti,	
empatii	 a	 vstřícnosti	 dokázal	 naklonit	 velké	množství	 občanů	a	 zástupců	místních	
spolků,	vždy	s	nimi	rád	hovořil	a	bral	činnost	spolků	jako	koření	života	obce.	

Vážený	pane	emeritní	starosto,	dovol	mi,	abych	Ti	jménem	svým,	jménem	zastu-
pitelů	obce	a	občanů	Chvalčova	popřál	především	pevné	zdraví,	a	abys	byl	v	dobré	
náladě	obklopen	svými	nejbližšími.

Nám	všem	bylo	velkou	ctí	s	Tebou	spolupracovat.
Děkujeme.

Ing. Jan Chlápek

Loučení s dětmi MŠ a ZŠ

„Milý	pane	starosto,
jdeme	s	přáním	k	Vám,
ať	jste	zdravý	a	spokojený,
přejeme	Vám.
Ať	Vás	všechno	stále	baví,
důchodu	si	užívejte	a	stále	se	usmívejte.“

Touto	básničkou	se	s	panem	starostou	panem	Ing.	Stodůlkou	přišly	rozloučit	děti	
z	chvalčovské	základní	a	mateřské	školy	v	doprovodu	svých	paních	učitelek.	Paní	
ředitelka	 Kubaníková	 předala	 za	 všechny	 děti	 krásné,	 originální	 dárky	 v	 podobě	
portrétů	a	obrázků	spojených	s	Chvalčovem.	Celé	setkání	bylo	dojemné	tak,	jak	to	
umí	právě	jen	děti.	
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Paní ředitelka Kubaníková předává obrázky od dětí.

Na slovíčko se starostou…
Pana Ing. Antonína Stodůlku není třeba představovat, všichni ho známe. Přesto je 

jeho dobrovolný odchod z postu starosty naší obce asi tou nejvhodnější příležitostí 
ke krátkému rozhovoru.
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Pane starosto, pro ty, kteří nevědí, odkud jste. Jak a kdy jste přišel na Chvalčov? 
„Pocházím	z	Poličné	u	Valašského	Meziříčí,	stejně	jako	moje	manželka.	Po	studiu	

jsem	pracoval	pět	let	u	Lesprojektu	v	Plzni.	No	a	po	svatbě	jsme	našli	místo	v	Bystřici	
pod	Hostýnem.	Od	roku	1983	jsem	byl	vedoucím	těžebního	střediska	Lesního	závo-
du	Bystřice.	Ale	kancelář	jsem	měl	na	Chvalčově.	Od	roku	1992	jsem	začal	pracovat	
jako	revírník	pro	Lesy	ČR	a	v	témže	roce	jsme	se	přestěhovali	do	hájovny	na	Říce.“	
A poprvé jste kandidoval ve kterém období?

„V	 roce	 1998,	 další	 čtyři	 roky	 jsem	byl	 členem	 zastupitelstva.	A	 v	 následujícím	
volebním	 období	 v	 roce	 2002	 jsem	 měl	 nejvyšší	 počet	 hlasů.	 Byl	 jsem	 osloven	 
a	funkci	starosty	jsem	vzal.“

V akci

Před školou se Z. Hnilou (bývalým ředitelem ZŠ a MŠ)
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Co pro Vás bylo tím impulsem vzít funkci starosty? A jak náročné byly začátky?
„Vnímal	jsem	to	tak,	že	když	kandiduji,	tak	se	vším	všudy,	a	že	je	to	o	zodpověd-

nosti,	pak	se	k	té	výzvě	postavit	čelem.	A	ne	říct,	já	sice	kandiduji,	ale	starostou	být	
nechci.	Všechno,	co	jsem	kdy	dělal	u	Lesů,	ať	už	v	Plzni	nebo	v	Bystřici,	bylo	velice	
pestré.	Nedělalo	mi	problém	přecházet	z	jedné	odbornosti	do	druhé.	Na	to	jsem	byl	
zvyklý.	Takže	jsem	měl	jistý	základ.	A	mě	ta	pestrost	vždycky	hodně	bavila.	Přestože	
jsem	kromě	členství	v	zastupitelstvu	neměl	žádnou	další	zkušenost,	nebál	 jsem	se	
toho.	Vlastně	jsem	byl	zvědavý,	jaké	to	asi	na	té	obci	může	být.	Vůbec	jsem	neměl	
čas	pořádně	předat	svou	předešlou	práci	svému	nástupci.	Změna	přišla	ze	dne	na	
den.	V	té	době	byla	výstavba	kanalizace	v	půlce	a	začal	se	stavět	vodovod.	Zároveň	
se	mnou	přišla	do	funkce	místostarostky	paní	Jiřina	Hurtová,	která	měla	s	prací	na	
obci	více	zkušeností.	Výhodou	pro	mě	bylo,	že	 jsem	nebyl	na	zvolení	závislý,	měl	
jsem	spoustu	práce	 i	 jinde,	 takže	kdyby	 to	nevyšlo,	 tak	bych	z	 toho	neměl	 žádné	
trauma.	Proto	jsem	ani	z	voleb	nemíval	žádné	nervy.“	
Co na tuto změnu říkala Vaše rodina?

„Moje	žena	si	musela	zvyknout,	 tak	si	zvykla.	Ale	ona	už	mě	 tak	vlastně	znala.	
U	 lesů	 tomu	 nebylo	 jinak,	 pátky,	 svátky,	 soboty,	 neděle,	 taky	 tam	byla	 nepřetržitá	
pracovní	doba.	Takže	v	tomto	smyslu	to	zase	tak	velká	změna	nebyla.	Samozřejmě	
starost	 o	 rodinu	 zůstala	 ležet	 na	 manželce,	 navíc	 si	 musela	 zvykat	 na	 „benefity“	
starostování.“	

Se studánkovou vílou
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Stavění májky

Jak jste to všechno stíhal?
„Mně	to	přišlo	normální,	že	prostě	moje	práce,	ať	už	jakákoliv,	požírá	veškerý	čas.“
Zůstal	Vám	čas	na	koníčky?	Jaké	vlastně	máte	koníčky?
„Čtení	knih,	na	to	jsem	si	vždy	čas	našel.	No	a	zahrada	a	vánoční	stromky.	Nikdy	

jsem	nedělal	myslivost,	protože	střílení	do	živých	 terčů,	na	 to	nemám	ten	správný	
atavismus.	Ale	já	jsem	se	už	u	lesů	naučil	relaxovat	prací.	Nepotřeboval	jsem	tedy	
tzv.	vypnout.	Mě	to	naplňovalo,	bavilo	mě	komunikovat	s	firmami,	zařizovat,	vycházet	
s	lidmi.	Lidi,	občané,	telefonáty,	všechny	jsem	vyslechl,	snažil	jsem	se	nikoho	neod-
mítnout.	Pro	mě	je	to	přirozené	a	normální,	tudíž	z	toho	nemám	stres.“
Co byste při vykonávání funkce starosty nazval tím nejobtížnějším a co naopak 
tím nejpříjemnějším?

„Jak	už	jsem	zmínil,	nejtěžší	bylo,	že	jsem	spadl	rovnýma	nohama	do	dvou	roz-
pracovaných	staveb,	na	které	byly	obrovské	dotace	a	ty	se	musely	dotáhnout.	Obec	
měla	 na	 kanalizaci	 úvěr,	 a	 půl	 toho	 úvěru	 se	 podařilo	 vyměnit	 za	 přímou	 dotaci.	
Pořád	se	jezdilo	do	Prahy,	na	fondy,	měnily	se	projekty.	No	bylo	to	napínavé.	Podařilo	
se	i	dostavět	vodovod,	na	který	musel	být	úvěr,	který	byl	ale	brzy	splacen.	Práce	na	
obci	je	kolektivní	dílo	a	hodně	záleží	na	kvalitě	spolupracovníků.	A	na	ně	jsem	měl	
štěstí.	Všem	bych	chtěl	velmi	poděkovat,	jmenovitě	paní	Jiřině	Hurtové,	která	obec	
znala	 a	 orientovala	 se	 ve	 vztazích,	 a	 navíc	 byla	 hodně	 pracovitá.	Mnoha	 dalším,	
které	vyjmenovat	by	zabralo	několik	stránek	a	z	nichž	mnozí	již	dlí	na	pravdě	boží,	
musím	rovněž	poděkovat.	V	řadě	případů	se	dalo	navázat	na	to,	co	už	připravili	naši	
předchůdci.	Nejpříjemnější	bylo,	když	se	věci	dařily.	Jako	například	oprava	kulturního	
domu,	 tělocvična	a	hřiště	 ve	 škole,	 oprava	všech	božích	muk,	 chodníků,	 havarijní	
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sklad,	zajištění	krizové	bezpečnosti,	máme	malou	cisternu	pro	případ	výpadku	vody,	
nezávislý	 zdroj	 elektrické	 energie	 pro	 školu	 a	 stacionář.	 Pohromy	 se	 ve	 vlnách	
objevují	a	 je	potřeba	být	na	ně	připraveni.	Smutné	 je,	když	se	na	projektu	pracuje	
dlouho	a	pak	se	od	toho	upustí,	jako	byl	třeba	projekt	Amfiteátru	Pod	Kozincem.	Ale	
i	to	k	tomu	patří.	Člověk	se	musí	naučit	nehroutit	se	z	neúspěchů	a	pořád	jít	pomalu	
vpřed.	A	na	to	mě	taky	připravily	lesy,	vše	tam	roste	pomalu,	naučil	jsem	se	trpělivos-
ti.	Velkou	pozornost	je	potřeba	věnovat	hospodaření	s	penězi,	aby	se	obec	zbytečně	
nezadlužovala.	Taky	je	důležitá	psychická	odolnost,	protože	starosta	přebírá	zodpo-
vědnost	nejen	za	své	rozhodnutí,	ale	i	za	rozhodnutí	ostatních.	Musí	umět	rozpoznat,	
co	je	a	co	není	důležité,	umět	plánovat	a	zároveň	realizovat.“
V horizontu těch 20 let, z Vašeho úhlu pohledu, jak se naše obec proměnila?

„Jako	všechny	obce.	Šla	kupředu.	Lidi,	ti	jsou	pořád	stejní	a	všude	stejní.	Vždy	je	
zdravé	„gro“,	to	je	většina,	a	pak	se	najde	někdo,	kdo	to	umí	znepříjemnit.	Ale	to	je	
taky	všude.	Spousta	věcí	se	podařila	realizovat	a	z	těch	mám	radost.“	
Jaké máte další plány do života a nebude se Vám po starostování a po 
Chvalčově stýskat?

„Bude.	Bude	se	mi	moc	stýskat.	Navíc	 čím	 je	 člověk	starší,	 tím	hůře	se	někde	
začíná.	A	jak	říkají	Židé:	„Každá	změna	je	k	horšímu.“	(smích)

Máme	dům	s	velkou	zahradou	a	tam	bude	pořád	práce	dost	a	dost.	Na	zahradě	
je	to	jako	na	obci,	nikdy	není	hotovo.	Jsem	rád,	že	jsem	se	nikdy	nedostal	do	situa-
ce,	že	bych	to	starostování	chtěl	opustit.	Každá	stavba	byla	nová	výzva.	Bavilo	mě	
to	a	všechno,	co	jsem	kdy	dělal,	jsem	dělal	nejlépe,	jak	jsem	dovedl.	A	v	tom	se	dá	
vždycky	pokračovat.“	

Pane starosto, dovolte mi, abych Vám jménem svým i jménem většiny obča-
nů poděkovala za dvacetiletou práci pro naši obec, za Vaši lidskost a popřála 
Vám tu nejúrodnější možnou sklizeň jak na zahradě, tak v životě. 

Jitka Dostálová

Zprávy z charity
Den otevřených dveří ve stacionáři

Září	je	ve	stacionáři	tradičním	obdobím,	kdy	otevíráme	dveře	veřejnosti.	Ani	letos	
tomu	 nebylo	 jinak,	 návštěvníci	 měli	 možnost	 prohlédnout	 si	 prostory	 stacionáře	 
a	vyzkoušet	si	aktivizační	činnosti.	Představili	jsme	nový	leták	našich	služeb,	a	také	
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novou	terasu,	kterou	jsme	letos	měli	možnost	díky	Tříkrálové	sbírce	vybavit	zahrad-
ním	nábytkem,	který	 je	pro	klienty	bezpečný	a	 také	pohodlný.	Židle	a	stůl	doplňují	
vyvýšené	záhony,	které	nám	poskytnou	příjemnou	zelenou	kulisu,	a	naše	posezení	
nejen	u	kávy	bude	hned	příjemnější.	

Letošní	 posezení	 u	 kávy	 bylo	 trochu	 jiné	 než	 obvykle.	 	 Přijeli	 za	 námi	 chlapci	 
z	dětského	domova	v	Bortnykách,	kteří	jsou	nyní	v	ČR	,	a	tak	se	tu	čeština	prolínala	
plynule	 s	 ukrajinštinou.	 Příjemné	 posezení	 doplnilo	 vystoupení	 kapely	 Zpátečníci,	
které	bylo	jako	vždy	jedinečné.

Jsme	rádi,	že	jsme	se	s	vámi	letos	opět	setkali.
Děkujeme	všem	za	milou	návštěvu	a	těšíme	se	na	další	setkání.

Ludmila Trefílková, vedoucí služby

Další nákup z Tříkrálové sbírky 2022
Pro	 potřeby	 klientů	 Denního	 stacionáře	 pro	 seniory	 Chvalčov	 jsme	 zakoupili	

nový	venkovní	nábytek	a	vyvýšené	truhlíky.	Výrazně	se	tak	zkvalitnil	pobyt	na	tera-
se	zařízení.	Klienti	 budou	moci	 častěji	 využít	 tento	prostor	při	 aktivizaci	 i	 relaxaci.		
Vysazováním	truhlíků,	na	které	se	velmi	těší,	si	zpestří	nejenom	denní	činnost,	ale	
při	pěstováním	zeleniny	i	 jídelníček.	Dosud	používaný	plastový	nábytek	nesplňoval	
požadavky	 na	 podporu	 správného	 a	 pevného	 sezení	 ani	 bezpečnost	 při	 vstávání	 
a	byl	již	velmi	opotřebený	z	důvodu	jeho	stáří.	

Ještě	 jednou	děkujeme	všem	dárcům	i	dobrovolníkům	Tříkrálové	sbírky	za	pod-
poru,	díky	které	můžeme	poskytnout	příjemnější	posezení	i	pro	veřejnost	při	konání	
společných	akcí.

Vladimíra Procházková, koordinátorka sbírky
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Okénko nejen do školy
Berušky a Sluníčka – to je naše školička

A	je	tady	další	školní	rok.	Doufejme,	že	„normální“.	Letos,	poprvé	po	dlouhé	době,	
jsme	prostory	školky	našly	tak,	jak	jsme	je	opustily.	Žádná	rekonstrukce,	žádné	stě-
hování.	

I	tento	školní	rok	má	naše	školka	v	provozu	dvě	plně	obsazené	třídy,	ve	kterých	
jsou	děti	 rozděleny	podle	věku.	Ve	 třídě	„Sluníčka“	 je	22	dětí	ve	věku	od	4,5	do	6	
let,	z	toho	je	19	předškoláků	pod	vedením	p.	učitelek	Stanislavy	Juráskové,	Ludmily	
Pecháčkové	a	nově	školní	asistentky	Terezy	Biječkové.	Ve	třídě	„Berušky“	je	taky	22	
dětí	ve	věku	od	3	do	4,5	let,	z	toho	12	nových	dětí	pod	vedením	p.	učitelek	Veroniky	
Miškayové,	Petry	Pecháčkové	a	asistentky	pedagoga	Pavlíny	Heryánové.	Všechny	
se	budeme	snažit,	aby	nové	děti	co	nejrychleji	překlenuly	adaptační	období,	rychle	si	
zvykly	a	do	školky	přicházely	rády	a	bez	slziček.	

Děti	se	můžou	těšit	na	školní	rok	plný	her,	akcí,	zábavy,	ale	i	učení.	K	tomu	nám	
bude	 sloužit	 nově	 vytvořený	 školní	 vzdělávací	 program	 s	 názvem	 „Podhostýnská	
mateřská	 škola“.	 Je	 tvořen	 čtyřmi	 integrovanými	 bloky,	 které	 se	 v	 průběhu	 škol-
ního	 roku	 budou	 prolínat	 a	 doplňovat.	 Každý	 blok	 je	 tvořen	 tématy,	 která	 budou	
vycházet	 ze	 složení	 jednotlivých	 tříd,	 věku,	 potřeb	a	 zájmu	dětí.	Program	vychází	
z	Rámcového	vzdělávacího	programu	pro	předškolní	vzdělávání,	který	je	pro	každou	
školku	závazný.	

Vzdělávání	dětí	bude	v	tomto	školním	roce	doplněno	o	nadstandardní	aktivity:	
Program pohybových aktivit –	zaměřený	na	rozvoj	pohybových	dovedností	podpo-
řen	pravidelným	navštěvováním	tělocvičny	každý	pátek.	Letos	poprvé	se	naše	školka	
zapojí	do	celostátního	projektu	„Se	Sokolem	do	života“.

Návštěva farmy
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Program TVOŘÍNEK	 –	 zaměře-
ný	na	rozvoj	kreativity	dětí,	rozvoj	
grafomotoriky,	 jemné	 motoriky,	
seznámení	 s	 různými	 výtvarný-
mi	technikami,	využívání	různých	
materiálů	 při	 pracovních	 činnos-
tech,	mj.	práce	s	keramikou.
Program PŘEDŠKOLÁČEK	 –	
soubor	 úkolů	 na	 zrakové	 a	 slu-
chové	 vnímání,	 grafomotoriku,	
matematické	představy,	na	rozvoj	
řeči,	prostorovou	představivost	a	
na	analyticko-syntetickou	činnost	
-	 všechny	 činnosti	 s	 tím	 spoje-
né	 budou	 směřovány	 k	 celkové	
připravenosti	 dětí	 na	 vstup	 do	
základní	školy.
Program Angličtina hrou	 –	
bude	 prolínat	 spontánně	 všemi	
činnostmi	 ve	 školce.	 Každé	 dítě	
bude	mít	možnost	 volby,	 zda	 se	
chce	 či	 nechce	 zapojit.	 Výuka	
probíhá	 v	 prostoru	 herny	 na	
koberci,	nikoli	u	stolečků	ve	třídě.	
Veškeré	aktivity	vychází	ze	zájmů	
a	 potřeb	 dětí	 s	 využitím	metody	
prožitkového	 učení.	 Kreativním	
přístupem	 pedagoga	 probíhá	
výuka	ve	spojení	s	hudbou,	pohybem,	říkadlem,	výtvarným	projevem	a	jednoduchou	
dramatizací	(monolog,	dialog).
Logopedický program	(učitelky	neprovádí	samotnou	nápravu	řeči,	k	tomu	je	určen	
klinický	 logoped)	Všechny	učitelky	 jsou	 logopedické	asistentky,	každý	den	v	 rámci	
komunitního	kruhu	provádí	řečovou	prevenci	v	podobě	logopedických	chvilek.
Projekt Bezpečná škola s pravidly	 –	 preventivní	 program	 zaměřený	 na	 děti	
v	 silničním	 provozu,	 děti	 a	 zdraví	 a	 protidrogovou	 prevenci.	 Obsahuje	 pohybové	
hry,	námětové	hry	a	modelové	situace	v	 reálném	prostředí	ve	školce,	okolí	školky	 
a	bydliště	dětí.
Program DIVADLO DO ŠKOLKY	–	minimálně	1x	měsíčně	za	námi	do	školky	„při-
jede	pohádka“.	Divadelní	 pohádky	pomáhají	 dětem	vžít	 se	do	 různých	 rolí,	 rozvíjí	
fantazii	a	představivost,	působí	na	city	a	na	základní	společenské	vztahy	a	osobnost	
dítěte.

V	 letošním	 roce	se	naše	školka	zapojí	do	nového	projektu	v	 rámci	Operačního	
programu	Jana	Amose	Komenského.	Cílem	 tohoto	programu	 je	přispět	 k	 zajištění	
rovného	přístupu	ke	kvalitnímu	a	inkluzivnímu	vzdělávání	pro	všechny	děti	prostřed-
nictvím	 podpůrných	 personálních	 pozic,	 vzdělávání	 pracovníků	 škol,	 vzájemného	
sdílení	zkušeností,	spolupráce	a	podpory	zavádění	inovativních	metod	výuky.	Naše	
školka	bude	v	tomto	roce	využívat	personální	podpory	v	podobě	školního	asistenta	

Jablíčkový den
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ve	 třídě	 Sluníček,	 paní	 učitelky	 obohatí	 své	 profesní	 znalosti	 dalším	 vzděláváním	
v	 podobě	 kurzů	 a	 vzdělávacích	 programů	 a	 dětem	 v	 podobě	 inovativních	 metod	
výuky	 zajistíme	 projektové	 dny	 s	 odborníky	 z	 různých	 profesí,	 vzdělávání	 s	 prvky	
programování	či	aktivní	účast	rodičů	na	vzdělávání	svých	dětí.

Od	 1.	 září	 uběhl	 měsíc,	 ve	 kterém	 se	 uskutečnila	 informativní	 schůzka	 pro	
rodiče,	 navštívil	 nás	 pan	 Daniel	 Taraba	 s	 pohádkou	 „Šípková	 Růženka“,	 děti	 ze	
třídy	 Sluníček	 zhlédly	 výstavu	 prací	 studentů	 na	 tradičním	 řezbářském	 sympoziu	
BYSTŘICKÉ	DŘEVOSOCHÁNÍ,	proběhl	Jablíčkový	a	Bramborový	den.	

Přejeme	všem	dětem,	aby	byly	zdravé,	aby	do	školky	chodily	 rády,	 těšily	se	na	
kamarády,	mohly	svobodně	poznávat	svět,	rozvíjet	se,	smát	se	a	hrát	si…

Za kolektiv MŠ Veronika Miškayová

Základní škola
Buďme	šťastní

V	posledních	měsících	světem	rezonuje	slovo	válka	a	tragédie	s	ní	spojené.	Proto	
se	zdá	být	nemožné,	abychom	se	cítili	šťastní.	Ovšem	ke	štěstí	nám	přeci	stačí	málo.	
Mít	 střechu	 nad	 hlavou,	 spokojenou	 a	 milující	 rodinu	 kolem	 sebe,	 práci,	 přátele,	
koníčky…	To	přeci	není	málo!	

Buďme	vděční,	že	naše	děti	mohly	v	září	opět	zasednout	do	školních	lavic.	Letošní	
slavnostní	zahájení	začátku	nového	školního	roku	proběhlo	před	budovou	školy,	kde	
paní	ředitelka	Mgr.	Jana	Kubaníková	přivítala	milými	slovy	nejenom	budoucí	prvňáč-
ky,	ale	všechny	děti	školou	povinné.	Slova	povzbuzení	zazněla	i	z	úst	zástupců	obce	
pana	starosty	Ing.	Antonína	Stodůlky	a	pana	místostarosty	Ing.	Jana	Chlápka.

Pro	17	nových	prvňáčků	pokračoval	jejich	slavnostní	den	v	nově	vymalované	třídě.	
Děti	usedly	do	školních	lavic	zaplněných	učebními	materiály,	pomůckami	a	dárečky	
od	školy	a	obce.

Také	ostatní	žáci	se	společně	se	svými	třídními	učitelkami	přivítali	po	prázdninách	
ve	svých	kmenových	třídách.

Některé	 třídy	vítaly	své	žáky	v	novém	kabátě,	 ty	ostatní	na	svůj	barevný	kabát	
v	 podobě	 nové	 výmalby	 čekají,	 ale	 už	 teď	 můžeme	 prozradit,	 že	 o	 podzimních	
prázdninách	se	na	zvelebování	naší	krásné	školy	bude	pokračovat,	za	což	mimo	jiné	
vděčíme	našemu	zřizovateli,	tedy	Obci	Chvalčov.

Všem	dětem	přejme	pohodový	školní	rok	plný	radosti,	zdraví,	nových	vědomostí,	
zkušeností,	dobrých	kamarádů	a	nezapomenutelných	okamžiků.

S	 přáním	 pevné	 vůle	 a	 trpělivosti	 mysleme	 na	 rodiče	 a	 všechny	 pedagogické	
pracovníky.

Chci	věřit,	že	kladným	přístupem	ovlivníme	další.	Je	to	mnohem	lepší	než	okolo	
sebe	šířit	smutek	a	negaci.	Zkusme	šířit	radost	a	pomáhat	těm,	kteří	to	potřebují.

Pedagogický	sbor	ve	školním	roce	2022/2023:
1.třída	Mgr.	Martina	Chvatíková	(17	žáků)
2.třída	Mgr.	Ivana	Pagáčová	(11	žáků)
3.třída	Mgr.	Alena	Martínková	(8	žáků)
4.třída	Mgr.	Helena	Janovská	(14	žáků)
5.třída	Mgr.	Jana	Kubaníková	(11	žáků)
Vychovatelky	ŠD:	Kateřina	Žůrková,	Šárka	Biová
Školní	asistent:	Šárka	Biová
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1. třída

2. třída
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3. třída

4. třída
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5. třída

Ani	o	prázdninách	se	nezahálí
V	době	letních	prázdnin	na	naší	škole	proběhl	turnus	příměstského	tábora,	který	je	

uskutečňován	v	rámci	projektu	„Dětské	kluby	a	příměstské	tábory	na	Podhostýnsku“.	
Projekt	 je	 realizovaný	 a	 financovaný	 s	 podporou	 ESF,	 Operačního	 programu	
Zaměstnanost	a	státního	rozpočtu.

Vedoucí	 Klára	 Žůrková	 a	 Marek	 Janek	 připravili	 dětem	 program	 plný	 aktivit.	
Původně	 chtěli	 co	 nejvíce	 času	 s	 dětmi	 trávit	 venku,	 ale	 větru	 dešti	 neporučíme,	
takže	čas	trávili	i	v	budově	školy.	Děti	hrály	seznamovací	hry,	deskové	hry,	vyráběly	
indiánské	kostýmy,	věnovaly	se	dramatizaci…	Po	každé	bouřce	vyjde	slunce,	počasí	
se	umoudřilo	a	koncem	týdne	děti	vyrazily	na	Hostýn,	stihly	i	sportovní	den	a	piknik.	
Opět	to	byl	čas	plný	pestrých	aktivit,	činností,	ale	i	smíchu	a	legrace.
Školní	družina

Podzimní	měsíce	jsou	ve	ŠD	plné	her	a	činností	venku.	Děti	poznávají	nové	kama-
rády,	hrají	seznamovací	hry,	vyráží	do	lesa	sbírat	lesní	plody,	ale	taky	odpadky,	které	
tam	zanechali	nezodpovědní	návštěvníci.	Koncem	měsíce	proběhla	soutěž	v	tvoření	
z	 lesních	 přírodnin.	 Sportovní	 zdatnost	 děti	 prokázaly	 v	 atletických	 závodech.	 Ty	
nejaktuálnější	novinky	z	dění	ve	škole	můžete	sledovat	na	facebookových	stránkách	
školy	Základní	škola	Chvalčov.
Nová	počítačová	učebna

V	době	 letních	prázdnin	se	díky	podpoře	zřizovatele	mohly	na	půdě	naší	 školy	
dít	 velké	 věci.	 Nejenom	 že	 došlo	 k	 velké	 rekonstrukci	 výdejny	 ve	 školní	 jídelně,	
ale	zároveň	jsme	získali	novou	PC	učebnu.	Místnost,	která	sloužila	jako	keramická	 
a	řezbářská	díla	a	zároveň	knihovna,	se	ocitla	v	novém	kabátě.	Radost	dětí	i	peda-
gogického	sboru	je	obrovská!



28 29

Není	houba	jako	houba	a	Planety	sluneční	soustavy
V	závěru	měsíce	září	se	všichni	žáci	naší	školy	zúčastnili	dvou	lektorských	pro-

gramů	ve	Vsetíně.	Zábavnou	formou	se	spoustou	interaktivních	prvků	si	děti	rozšířily	
znalosti	o	houbách.	Navštívili	jsme	areál	hvězdárny,	ve	kterém	nás	zaujaly	nejenom	
modely	planet	Sluneční	soustavy,	ale	i	kopule	s	přístrojovým	vybavením,	interaktivní	
projekce	 a	 velice	 zajímavý	 výklad.	 Děkujeme	Muzeu	 regionu	 Valašsko	 za	 skvěle	
připravené	 programy.	 Již	 teď	 se	 těšíme	 na	 další	 návštěvu,	 tentokrát	 již	 v	 období	
adventu.

 Mgr. Martina Chvatíková

Různé
Akce Chvalčov
18. 11. až 20.11.2022  Adventní inspirace	 v	 prostorách	 KD	 Chvalčov.	 Tradiční	
víkendová	akce,	na	které	na	nás	dýchne	dech	adventu	a	Vánoc.	Přijďte	se	inspirovat,	
odnést	si	nějaký	dáreček	či	dobrůtku,	výrobek	z	 tvořeníčka,	či	zážitek	z	kulturních	
vystoupení.	
17.12.2022  ŽIVÝ BETLÉM 	-	Pod	Kozincem.	Průvod	bude	vycházet	od	Obecního	
úřadu,	 kde	 si	 také	 děti	 mohou	 napsat	 svůj	 dopis	 s	 přáním	 a	 ten	 pak	 Ježíškovi	 
u	jesliček	předat.	Hudební	doprovod,	svařáček	zajistíme	my,	sváteční	atmosféru	nám	
pomůžete	vytvořit	vy.		Těšíme	se	na	vaši	účast.

Společenská rubrika
Mnislav Zelený v zámecké konírně

Ve	 čtvrtek	 22.	 září	 2022	 jsem	 měla	
možnost	 zúčastnit	 se	 úžasné	 přednáš-
ky	 pana	 Mnislava	 Zeleného	 v	 bystřické	
zámecké	 konírně.	 Pan	 Mnislav	 Zelený		
je	 český	 etnolog,	 spisovatel	 a	 publicista.	
Hlavním	předmětem	jeho	zájmu	jsou	indi-
ánské	 kmeny	 Latinské	 Ameriky,	 přede-
vším	Amazonie.	 Kromě	 kulturní	 antropo-
logie	 ho	 zajímá	 též	 archeologie,	 historie	 
a	 současné	 poměry	 v	 zemích	 Jižní	
Ameriky,	 kam	 podnikl	 řadu	 poznáva-
cích	 i	 badatelských	cest,	 při	 nichž	pořídil	 
i	mnoho	 fotografií.	Při	 svém	pobytu	mezi	
indiány	 v	 roce	 1989	 byl	 adoptován	 do	
kmene	 Jawalapiti	 a	 získal	 indiánské	
jméno	Atapana	(česky	List	zelené	palmy),	
které	 používá	 jako	 součást	 jména	 i	 ve	
své	 publikační	 činnosti.	 V	 letech	 1996–
2001	 byl	 velvyslancem	 České	 republiky	
v	Kolumbii	a	Ekvádoru. Mnislav Zelený a Mgr. Marie Heczko
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Přednáška	byla	uspořádána	k	125.	
výročí	 narození	 bystřického	 rodáka	
Vladimíra	 Kozáka.	 Vladimír	 Kozák	
byl	 český	 cestovatel,	 fotograf,	 fil-
mař	 a	 etnolog,	 který	 většinu	 svého	
života	 prožil	 v	 Brazílii	 a	 zasvětil	 ho	
poznávání	 kultury	 tamějších	 indiá-
nů.	 Působil	 na	 etnografické	 fakultě	
Univerzity	v	Paraná,	řadu	let	zde	vedl	
katedru	dokumentárního	filmu.	Do	své	
vlasti	se	vrátil	na	krátko	pouze	jednou,	
v	 roce	 1935.	 Do	 Brazílie	 za	 ním	 po	
třech	 letech	 přijela	 jeho	 sestra	 Karla,	

která	 se	 stala	 jeho	 spolupracovnicí	 a	 účastnila	 se	 jeho	dalších	 výprav.	Za	 indiány	
do	pralesa	jezdil	Kozák	do	svých	téměř	osmdesáti	let,	shromáždil	také	mnoho	etno-
grafického	materiálu,	 kromě	 fotografií	 a	 filmů	pořizoval	 i	magnetofonové	 nahrávky	
indiánských	vyprávění.	Jeho	film	o	životě	indiánů	již	zaniklého	kmene	Héta	(též	Xéta	
či	Šetá),	kteří	ještě	v	50.	letech	20.	století	žili	jako	v	době	kamenné,	byl	v	roce	1958	
vyznamenán	zlatou	medailí	brazilské	antropologické	společnosti.

Pan	Zelený	poutavým	způsobem	vyprávěl	o	životě	indiánů,	kterým	bychom	jejich	
napojení	na	přírodu,	ducha	a	zemi	mohli	závidět.	Nejvíce	mě	zaujal	způsob	pohřební-
ho	obřadu,	který	trvá	několik	dnů	až	týdnů.	A	co	je	pro	nás	naprosto	nepředstavitelné,	
účastní	se	ho	sám	umírající.	Dříve	než	tzv.	vypustí	duši,	 je	svědkem	všech	rituálů,	
které	se	kolem	jeho	osoby	praktikují.	 Indiáni	vůbec	berou	smrt	 jako	něco	naprosto	

Vladimír Kozák mezi indiány

Atapana mezi indiány
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přirozeného,	 nikam	 ji	 neukrývají	 a	 netváří	 se,	 že	 jde	 o	 něco	 tragického.	Pohřební	
obřady	nejsou	smuteční,	jak	je	známe	my.	Šaman	umírajícího	připravuje	na	odchod	
k	Velkému	Duchu,	tanečník	tancuje	i	několik	dní,	a	člověk,	který	umírá,	 je	středem	
pozornosti	 celého	 kmene.	 Věnují	 se	mu	 do	 poslední	 chvíle.	 Jak	 jiné	 než	 umírání	
v	samotě	našich	nemocnic.		Mrtvé	tělo	se	zahrabe	do	země,	místo	se	zalévá	vodou	
a	čeká	se,	až	opadne	maso.	Lebka	se	pak	oddělí	od	kostry	a	zůstává	příbuzným.	
Kosti	jsou	namazány	červenou	barvou	a	poslány	v	koši	či	loďce	po	řece.	Teprve	v	tu	
chvíli	obřad	končí.	

Vůbec	 jsou	 jejich	 zvyky	 a	 mentální	 i	 etické	 nastavení	 úplně	 jinde	 než	 u	 nás.	
Samozřejmě	nemají	pohodlí	našich	životů,	ale	zase	za	to	nemusí	platit	žádnou	daň	
v	podobě	civilizačních	chorob,	depresí,	sebevražd	apod.		Bohužel	civilizace	proniká	
neodvratně	 také	 do	 jejich	 příbytků.	 Mobilní	 telefony	 jsou	 tam	 celkem	 běžná	 věc,	
stejně	jako	oblečení.	Jinak	si	ale	indiáni	udržují	alespoň	částečně	svou	původní	při-
rozenost.	Například	děti	jsou	vyučovány	indiánským	„učitelem“	a	nechodí	do	tradiční	
školy,	pořád	staví	své	domy	z	větví	a	ne	z	betonu,	pořád	 loví	ryby	v	řece,	protože	
sami	říkají:	„	Mobil	nám	rybu	neuloví.“

Děkujeme	kurátorce	paní	Mgr.	Marii	Hezcko	za	zprostředkování	setkání	s	panem	
Mnislavem	Zeleným.

Jitka Dostálová

Jednu neděli v měsíci přijíždí do kulturáku Dobré divadlo dětem
V	březnu	tohoto	roku	zahájil	spolek	Kulturák	divadelní	řadu	Dobré	divadlo	dětem.	

Chvalčovský	 kulturní	 dům	díky	 tomu	 slouží	 opět	 o	 něco	 více	 kulturním	akcím	pro	
veřejnost	 a	 počtem	 pořádaných	 divadelních	 představení	 pro	 děti	 Chvalčov	 patrně	
v	tomto	roce	předčí	jakoukoli	obec	v	okrese	s	výjimkou	samotného	okresního	města.		

Nejde	ale	 jen	o	 kvantitu.	Naší	 snahou	 je	 přitáhnout	 na	Chvalčov	dobré	divadlo	
(když	už	 jsme	si	 to	vetkli	do	názvu	série).	Zde	se	spoléháme	na	 to,	co	se	setkalo	
s	 ohlasem	na	 přehlídkách	 dětského	 divadla.	 Velkým	 pomocníkem	 je	 nám	 stránka	
dobredivadlodetem.cz.	Server	obstarávaný	profesionály	z	oboru,	pedagogy	DAMU	 
a	 lidmi	z	dramatických	oborů	ZUŠek	 jednou	ročně	doporučuje	desítky	profesionál-
ních	i	amatérských	představení.	Další	vhled	nabízí	návštěva	přehlídek	nebo	rozho-
vory	s	organizátory	kulturního	života	v	blízkém	okolí.

Sérii	jsme	začali	se	soubory	z	největší	blízkosti.	Po	holešovském	solitérovi	Jiřím	
Kuhlovi	(březen)	přijela	Říše	loutek	z	Kroměříže	(duben),	následně	pak	skvělé	žen-
ské	duo	Bublanina	ze	Vsetína	(červen).	Po	prázdninách	jsme	již	zabrousili	o	kousek	
dál	a	pozvali	poměrně	známé	olomoucké	divadlo	Tramtárie	(září).	

V	říjnu	(23.	10.)	se	můžete	těšit	na	divadelní	dílnu	Pěstujeme	příběhy,	se	kterou	
protřelé	brněnské	divadelnice	(např.členky	divadla		Husa	na	provázku)	a	muzikanti	
obrážejí	divadelní	přehlídky	po	celém	Česku.	Výrazné	výtvarné	pojetí,	dílna	pro	děti,	
původní	písničky	za	doprovodu	cimbálu,	to	jsou	složky	představení	Betonová	sukně,	
se	kterým	přijedou	na	Chvalčov.	Zkuste	je	se	svými	dětmi!	

Vstupné	je	120,-Kč,		v	předprodeji	na	obecním	úřadě	90,-Kč,	případně	si	můžete	
na	pokladně	pořídit	kartičku	se	šesti	vstupenkami	za	400	korun	a	užít	si	v	listopadu	
další	Dobré	divadlo	dětem	nebo	jiný	pořad	spolku	Kulturák.
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Posezení pro seniory
Po	 tříleté	 pauze	 se	 nám	podařilo	 uspořádat	 posezení	 pro	 seniory.	 Bylo	 krásné	

sledovat	rozzářené	tváře	všech	přítomných,	 jak	si	mají	co	říci,	a	že	se	dobře	baví.	 
O	příjemnou	hudební	atmosféru	se	postaral	pan	Karel	Matějka.	

V	naší	komisi	se	 rozhodly	ukončit	svou	činnost	paní	Jarka	Procházková	a	paní	
Milena	Kynclová.	Chtěla	bych	jim	za	celou	komisi	SPOZ	poděkovat	za	jejich	dlouho-
letou	a	obětavou	práci.	

Děkujeme	za	Vaši	přízeň	a	těšíme	se	na	další	akce.	
Anna Adámková

Letní kino Chvalčov má za sebou šetou sezónu
I	 letos	pro	vás	spolek	Kulturák	zařídil	stálý	provoz	letního	kina.	Zatímco	v	jiných	

vesnicích	v	okolí	se	hraje	maximálně	jednou	měsíčně	(sami	jsme	letos	hostovali	na	
Rusavě,	ve	Křtomili,	Dřevohosticích	a	Domaželicích)	a	v	Bystřici	aktuálně	dvakrát	do	
měsíce,	na	Chvalčově	můžete	zajít	v	létě	do	kina	každý	pátek.	

Letos	se	nám	podařilo	odehrát	jedenáct	filmů,	k	jednomu	z	nich	jsme	uspořádali	
tradiční	charitativní	běh,	k	jinému	sousedské	vaření	gulášů,	podařilo	se	pozvat	k	nám	
i	autorskou	delegaci	(Michaela	Pavlátová	a	Petra	Procházková	k	filmu	Moje	slunce	
Mad).	I	po	šesti	letech	si	kino	drží	průměrnou	návštěvnost	nad	100	diváků	na	před-
stavení,	chodí	k	nám	lidé	z	Bystřice,	z	okolních	obcí,	někdy	i	z	větší	dálky.	

Vylepšili	 jsme	 i	 areál	 kina.	 Jednak	 o	 nové	 lavice	 kolem	 dlouhého	 stolu	 a	 také	 
o	novou	techniku.	Dále	od	plátna	jsme	umístili	sadu	dvou	nových	beden,	které	zajiš-
ťují	lepší	zvuk	v	zadních	řadách	hlediště	a	za	nimi.

Provoz	kina	již	zvládáme	trochu	organizovaněji	a	s	menším	vytížením,	přesto	už	
i	trochu	s	hořkostí	čekáme	na	to,	kdy	bude	na	stavební	úřad	předána	dokumentace	
k	novému	areálu,	jehož	základní	skicu	jsme	pro	obec	z	vlastní	iniciativy	pořídili	v	létě	
2019	(viz	Zpravodaj).	

Poslední	zprávy	říkají,	že	na	stavební	úřad	se	bude	odevzdávat	v	říjnu	(roku	2022,	
abychom	byli	přesní).	Pak	už	jenom	projít	stavebním	řízením,	shodnout	se	na	zastu-
pitelstvu,	jestli	má	smysl	něco	takového	vůbec	stavět,	schválit	na	stavbu	peníze	a	je	
to.	Třeba	už	příští	rok!	Třeba	za	dva	roky.	Třeba	za	tři…

Tak	za	rok	zase	pod	Kozincem!
Pavel Kubaník,spolek Kulturák

Spolek	 Kulturák	 podporují:	Obec	Chvalčov,	 firmy	Dobrý	 textil,	 ERmonta,	TZB	Stav,	Washina	Engineering	 
a	členové	iniciativy	Kultura	za	pade.
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Verše…
Akademická	malířka	paní	Eva	Pospíšil	Hanušová		 je	absolventka		Vysoké	školy	

uměleckoprůmyslové	v	Praze,	žačka	prof.	Emila	Filly	a	manželka	již	zesnulého	aka-
demického	malíře	Josefa	Pospíšila,	 rodáka	ze	Slavkova	pod	Hostýnem.	 	Manželé	
žili	v	Praze,	od	roku	1968	ve	Švýcarsku,	kde	Eva	Hanušová	žije	a	 tvoří	dál	sama.	
Oba	umělci	vystavovali	a	získali	ceny	v	mnoha	zemích	Evropy,	v	České	republice,	
ve	 Švýcarsku,	 Francii,	 Německu,	 Bulharsku,	 ale	 i	 v	 Kanadě,	 v	 Japonsku,	 Anglii	 
a	USA.	Jejich	tapiserie	se	nacházejí	i	ve	veřejných	budovách,	ve	školách	a	kostelech.	
S	jednou	takovou	tapiserií	s	názvem	Kázání	na	hoře	se	může	chlubit	i	Svatý	Hostýn.	
Paní	Pospíšil	Hanušová	má	k	našemu	kraji	hezký	vztah	a	požádala	nás	o	zveřejnění	
jejích	básní	v	našem	zpravodaji.	A	to	také	s	úctou	děláme.	

Toto posezení nemusí být jen „posezení“.
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Cesta do ráje
Kraj	lesa.
Vůně	pryskyřice.
Zrozené	paprsky	pohladí.
Třpyt	rosy.
Pocit	svobody,	snění.
Radostný	bzukot	čmeláka
je	hudbou	probuzení.

Je oslavou života
Svým	zpěvem	měří	čas.
Mám	ráda	jeho	hlas.
Ten	malý	ptáček
Na	šípkovém	keři.

Kouzlo pohádky
Je	realitou	a	ne	snem.
Je	hrou	světla
A	prosvítání	barevnem.
Motýlí	pěšinka.
Mihotání	tam	i	sem.

Oblak vůně nad sluneční strání
Mez	mateřídoušky
Je	koncertem
Cvrčků,	kobylek	a	včel.
Potůček	v	trávě.
Má	výhled	do	kraje
A	srdce	si	říká:
„do	ráje“.

Peříčko v trávě
Jak	jemný	dech.
Malíř	křivek,
Motýlek,
Usedl	a	pil.
Světlo	a	lásku.
Život	pochopil.

Vaše příspěvky
Objednejte si dobroty od farmářů  
a vyzvedněte přímo ve Chvalčově

Jmenuji	 se	 Gabriela	 Stanovská	 a	 ve	
Chvalčově	mám	výdejní	místo	online	farmář- 
ských	 trhů	Scuk.cz.	Že	 jste	 ještě	o	Scuku	
neslyšeli?	Jedná	se	o	projekt,	který	vznikl	
v	 roce	 2017	 s	 posláním	 pomáhat	 malým	 
a	středním	farmářům,	kteří	nabízejí	kvalitní	
produkty.	Díky	tomuto	principu	nakupování	
se	 chováme	 šetrněji	 k	 přírodě	 a	 podpo-
rujeme	 lokální	 ekonomiku.	 Do	 Scuku	 je	 
zapojeno	už	více	než	350	farmářů	a	výrob-
ců.G. Stanovská

Tapiserie Kázání na hoře na Hostýně
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Seženete	 zde	 čerstvé	 potravi-
ny,	 zeleninu,	 ovoce,	 pečivo,	 mléčné	
výrobky	 nebo	 maso,	 ale	 také	 eko- 
	drogerii	či	kosmetiku.	Každý	prodejce	
má	na	Scuku	svůj	profil,	kde	si		může-
te	 přečíst	 jeho	 příběh.	 Nákupy	 tak	
nejsou	 anonymní	 a	 vy	 přesně	 znáte	
původ	 zakoupeného	 zboží.	 Scuk	
nabízí	 i	 produkty	 ze	 zahraničí.	 Tyto	
výrobky	 vždy	 pochází	 z	 BIO	 farmy,	
z	 produkce	 fair	 trade	nebo	 jinak	pro-
věřené	 výroby.	 Farmáři	 jsou	 za	 své	
zboží	 férově	 odměněni.	Ceny	 si	 totiž	
nastavují	sami	tak,	aby	jim	jejich	práce	
dávala	smysl.

Scuk	 potraviny	 ani	 jiné	 zboží	
dopředu	 nevykupuje	 ani	 dlouhodobě	
neskladuje.	Teprve	až	podle	objedná-
vek	zákazníků	doručí	prodejci	své	pro-
dukty	na	sklad	Scuku,	kde	se	roztřídí	
a	 následně	 rozvezou	 po	 celé	 repub-
lice	 na	 výdejní	 místa.	 Nevznikají	 tak	
přebytky	a	nehrozí,	že	by	se	potraviny	
musely	zbytečně	vyhazovat,	jak	tomu	
mnohdy	kvůli	nabitým	skladům	bývá.



34 35

U	nás	ve	Chvalčově	mám	Nákupní	skupinu	na	starosti	 jako	Organizátorka,	sta-
rám	 se	 tedy	 o	 to,	 aby	 vaše	 objednávky	 byly	 včas	 připravené,	 správně	 roztříděné	 
a	zadávám	případné	reklamace.	Jak	si	můžete	nákup	na	Scuku	vyzkoušet?	Podívejte	
se	jednoduše	na	celou	nabídku	na	webu	www.scuk.cz/hostyn.	Nákupy	probíhají	od	
pondělí	do	nedělní	půlnoci	a	výdej	je	vždy	v	úterý	od	17:00	do	18:30	(nebo	dle	domlu-
vy)	na	výdejním	místě	Na	Kamenci	535,	Chvalčov.	Noví	zákazníci	mohou	využít	můj	
slevový	kód		2A7MKX		a	získat	až	10%	slevu.

Scukněte	 se	 s	 námi	 a	 vychutnejte	 si	 kvalitní	 potraviny	 přímo	 od	 farmářů,	 kteří	
potřebují	naši	podporu	více	než	kdy	dříve.

Gabriela Stanovská

Pozdrav psa Bernarda
Zdravím	Vás,	děti,	dnes	mám	pro	vás	říkanku	a	vymalovánku	draka	Mraka.	Určitě	

zvládnete	vybarvit	obrázek,	čísla	vám	pomohou.		Posílám	

Drak Mrak
Na	nebi	je	velký	mrak,	za	ním	ještě	větší	drak,	
vítr	draka	honí,	na	nebi	se	kejkle	dějí.
Pojď	si	s	drakem	hrát,	vítr	je	tvůj	kamarád,
pomůže	ti	zkrotit	draka	rád.	

1	-	žlutá,	2	-	červená,	3	-	zelená,	4	-	modrá



36 37

České zvyky, tradice a pranostiky
PODZIMNÍ ORBA - ZVYKY A POVĚRY

Ještě	na	poli	stály	 řady	panáků	na	strništi	a	 již	se	objevují	černé	brázdy	země.	
Hned	za	ženci	přišel	oráč	a	začal	podmítat	čerstvé	strniště.	Temných	pruhů	oranišť	
den	ze	dne	přibývá,	a	 tak	se	celý	kraj	halí	 v	 jiný	háv.	K	dřívějším	barvám,	zelené	 
a	žluté,	druží	se	hněď	ornice.	Za	pluhem	taženým	koněm	či	kravkami,	 jehož	lesklý	
nůž	obrací	zemi	v	rovné	brázdy,	volně	kráčí	oráč	a	pozorně	se	sklání	nad	kleč,	kterou	
pevně	svírá	do	hněda	opálenýma	rukama.
Orání	jest	práce	namáhavá,	jak	výstižně	vyjadřuje	známá	píseň:
Orám,	orám,	orám,	od	západu	k	horám,
orám,	orám,	orám,	v	srdci	dolům,	horám.
Od	hor	do	západu,	orám	do	úpadu,
nohy	rozedrány,	ruce	-	rudé	rány…

Chtěl-li	 některý	 hospodář	 naučit	 snadno	 a	 brzy	 dobytek	 tahat,	 vzal	 hospodyni	
zástěru,	kterou	dobytče	přivázal,	a	vedl	je	takto	uvázané	k	postroji	na	zapřažení.	Než	
vyjel	hospodář	s	potahem	ze	dvora,	smekl	čepici	z	hlavy,	ve	vzduchu	udělal	bičem	
kříž	a	před	potahem	na	zemi	kříže	tři,	načež	plivl	zapřaženému	dobytku	třikrát	mezi	
oči	a	řekl:	„Hoj,	vijo	ve	jméno	boží“.	Některý	kůň	byl	již	na	to	tak	zvyklý,	že	když	na	to	
hospodář	někdy	zapomněl,	nechtěl	se	z	místa	hnouti.	Když	stál	na	dvoře	připravený	
vůz	k	odjezdu	na	pole,	nesměl	nikdo	podlézti	pod	ojí,	neboť	by	se	byl	vůz	cestou	
zvrhnul.	Při	prvním	zabrání	pluhem	vzal	oráč	pod	pluhem	do	ruky	hrst	hlíny,	kterou	
pak	potřel	volům	rohy	a	kravám	krky,	aby	dobře	táhli.	Orati	a	seti	se	mělo	na	podzim	
za	 sucha,	 na	 jaře	 naopak	 za	 vlhka,	 neboť	 ještě	 dnes	 pořekadlo	 radí:	 „Na	podzim	
zapraš,	na	vesno	zamaž!“	

Když	 se	 navrátil	 pacholek	 z	 první	 oračky	 a	 dívka	 z	 trávy,	 polívali	 se	 vzájemně	
vodou,	aby	byli	celý	rok	svěží.	

Když	přijel	hospodář	večer	z	pole	z	orání,	musil	 ihned	odepnouti	od	pluhu	váhy	 
a	dáti	je	na	vůz,	neboť	dobytek,	kdyby	tak	byl	neučinil,	by	se	byl	cítil	ve	chlévě	nespo-
kojen,	jako	kdyby	byl	zapřažen.
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Chvalčovští sportovci
Informace z fotbalového oddílu TJ Chvalčov

Dovolte	mi		krátce	se	ohlédnout	za	uplynulou	fotbalovou	sezónou	a	také	se	s	vámi	
podělit	o	aktuální	informace	a	novinky	z	ročníku	2022/2023.

Loňská	sezóna	byla	z	pohledu	umístění	našich	mužstev	více	než	úspěšná.	Mladší	
přípravka	se	stala	přeborníkem	okresu	a	starší	přípravka	vybojovala	konečné	páté	
místo.	Mladší	žáci	skončili	druzí	a	starší	žáci	podlehli	v	závěrečném	dvojutkání	o	třetí	
místo	a	skončili	tak	čtvrtí.	Muži	se	umístili	v	klidném	středu	tabulky	na	osmém	místě.	

V	 zimní	 přípravě	 všechny	 kategorie	 intenzivně	 využívaly	 umělé	 trávy	 na	 hřišti	
za	školou	a	 taky	 tělocvičny	ZŠ	a	MŠ	Chvalčov.	 „A“	mužstvo	pod	vedením	 trenéra	
Zdeňka	 Trojka	 a	 kondičního	 trenéra	 Radka	 Zicháčka	 polykalo	 tréninkové	 dávky	 
a	nabíralo	fyzickou	kondici.	Před	zahájením	jarní	části	nové	sezóny	se	nám	podařilo	
získat	 nového	 hlavního	 trenéra	 Petra	Ordáně,	 který	 se	 Zdeňkem	Trojkem	 vytvořil	
velice	 kvalitní	 a	 věřím	 stabilní	 trenérský	 tandem.	 V	 době	 odevzdání	 článku	 bylo	 
A	mužstvo	po	6	odehraných	utkáních	na	druhém	místě	s	bilancí	5	výher	a	1	porážky.

Zastavme	se	také	u	mládeže	TJ	Chvalčov.	Jsem	nesmírně	rád,	že	se	nám	dlou-
hodobě	 daří	 úspěšně	 pracovat	 se	 všemi	 mládežnickými	 kategoriemi	 od	 školičky,	
přes	přípravky	až	po	žákovské	oddíly	a	nově	i	družstvo	dorostu.	Velký	dík	patří	všem	
trenérům,	 kteří	 se	 jednotlivým	kategoriím	věnují	 ve	 svém	volném	čase	přes	 týden	 
i	o	víkendu,	kdy	se	hrají	mistrovská	utkání.	Dalším	pozitivem	 je	skutečnost,	že	se	
do	práce	s	mládeží	zapojují	další	členové	TJ,	rodiče	a	dobrovolníci,	jejichž	děti	začí-
nají	s	fotbalem,	nebo	jen	mají	chuť	pomáhat.	Stejně	jako	každý	rok	proběhl	v	srpnu	
přípravný	kemp,	kterého	se	zúčastnilo	cca	50	dětí	všech	mládežnických	kategorií.	
Stejně	 jako	každý	 rok	bylo	 toto	soustředění	výbornou	přípravou	před	nadcházející	
sezónou.

Velkým	úspěchem	této	sezóny	je	obnovení	již	zmíněného	týmu	dorostu	po	dvou-
leté	přestávce.	Dohodli	 jsme	se	s	TJ	Prusinovice	a	do	okresního	přeboru	dorostu	
přihlásili	spojené	družstvo.	Kluci	vytvořili	super	partu	a	okamžitě	se	ukázali	ve	výbor-
ném	světle,	 když	vyhráli	 přípravný	 turnaj	 v	Bezměrově	při	 vůbec	prvním	startu	 ve	
své	kategorii.	Následně	byli	úspěšní	 i	 v	pohárovém	 turnaji	 ve	Chvalčově,	který	se	
konal	na	konci	srpna	a	obsadili	první	místo	a	stali	se	vítězem	okresního	poháru	OFS	
v	dorostu.	 I	novou	sezónu	zahájili	vítězně	výhrou	ve	Zborovicích.	První	dorostenci	
rovněž	začínají	nakukovat	do	„A“	mužstva	a	získávat	první	minuty	v	okresní	soutěži	
mužů.	Také	ostatní	mládežnické	kategorie	zahájily	svá	utkání	v	nové	sezóně	vítězně	
a	drží	se	na	horních	příčkách	tabulek.

Ještě	 bych	 chtěl	 zmínit	 fotbalovou	 školičku,	 která	 nehraje	 žádnou	 soutěž,	 ale	
pravidelně	1x	 týdně	se	ti	nejmenší	schází	na	hřišti	a	seznamují	s	 fotbalem	formou	
her	a	pohybových	cvičení.	Fotbalová	školička	 je	otevřena	chlapcům	i	děvčatům	ve	
věku	od	5	let.

Co	se	týče	zvelebování	a	modernizace	fotbalového	areálu,	máme	v	plánu	společ-
ně	s	obcí	a	za	podpory	dotačního	titulu	Kabina	2021	z	Národní	sportovní	agentury	
vybudovat	automatizovanou	závlahu	travnaté	plochy	a	ochrannou	záchytnou	síť	za	
spodní	fotbalovou	brankou.	Finišuje	také	projektová	příprava	na	modernizaci	zázemí	
fotbalového	areálu,	bez	stavebního	povolení	nelze	žádat	NSA	o	dotaci	zaměřenou	
na	rekonstrukce	sportovišť	a	jejich	zázemí.	
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Chtěl	bych	poděkovat	ostatním	spolupracovníkům	a	dobrovolníkům,	bez	kterých	
by	to	také	nefungovalo,	kteří	vytvářejí	zázemí	pro	hráče	a	návštěvníky	fotbalových	
utkání,	tzn.	správci	hřiště,	obsluze	v	bufetu	a	starým	pánům,	kteří	zajišťují	veškeré	
aktivity	a	činnosti	související	s	pořadatelstvím	domácích	zápasů.

Každým	 rokem	 se	 snažíme	 využívat	 nabízené	 dotační	 tituly	 pro	 podporu	 naší	
mládežnické	základny.	V	 letošním	 roce	 jsme	úspěšně	dosáhli	 na	dotaci	Zlínského	
kraje	z	programu	–	Podpora	sportu	v	obcích	do	2000	obyvatel.	Projekt “Podpora 
mládežnického fotbalu na Chvalčově“ je spolufinancován Zlínským krajem.

Závěrem	mi	ještě	dovolte	poděkovat	všem	dlouhodobým	sponzorům	fotbalového	
oddílu	TJ	Chvalčov,	bez	jejichž	finanční	pomoci	bychom	nebyli	schopni	provoz	areálu	
a	činnost	všech	našich	mužstev	zabezpečit:	
Obci	Chvalčov,	Zlínskému	kraji	a	firmám:	Roman	Janečka,	Ermonta	s.r.o.,	Hoit	s.r.o.,	
Eurovia	CS	a.s.,	Libor	Kufa.,		P-elektro	s.r.o.,	TZB	stav	s.r.o.

Děkuji	 i	vám	divákům,	kteří	v	hojném	počtu	navštěvujete	naše	zápasy	a	fandíte	
nám.	

Sportu	zdar	a	fotbalu	na	Chvalčově	zvlášť.
Milan Perútka 

Prezident FO TJ Chvalčov

Mladší přípravka
Trenéři - Vaculík K.,Stella M.

Děti -Trčka F.,Skibinský P.,Kuželová A.,Pilař V.,Oprštěný E., Vaculík A.,Zicháček M.,
Němec F.,Kolda E.,Ptáková M.,Švihálek J.,Pták P.,Tichý O.
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Mladší žáci 
František Kubaník, Marek Kolařík, Lukáš Krist, Max Novák, Martin Nevřala, Robin Mičůnek, 

Vojtěch Kurfust, Jiří Kratochvíl, Radim Dostál, brankář Adam Blažek. 

Starší přípravka
Vaculík A.,Dobranský A.,Kolda E.,Pavlík J.,Skibinský P.,Loupanec F.,Zicháček M.,Kuželová A.

uprostřed - Čech j.,Burša M.,Pták P., dolní řada - Tichý O.
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Dorost
Pumprla Jakub, Navrátil Štěpán, Běhal Jakub, Adámek Zdeněk, Vaculík Václav, Hausknecht 

Josef, Pumprla Václav, Mařák Jan, Pumprla Tomáš, Zajíček Martin, Kratochvíl Matěj,  
Pumprla Jan, Krejčí Jan, Tomančík Vojtěch, Kaluža Jakub 

Starší žáci
Kratochvíl Jiří, Nevřala Martin, Tellinger David, Václav Vaculík, Matyáš Flám, br. Matyáš Kryst, 

Tomáš Zapletal, David Běhal, Jiří Švihálek, Vojtěch Tomančík, Filip Burša, Tomáš Nevřala, 
trenéři: Jiří Švihálek a Miroslav Zapletal. Na fotce chybí: Tomáš Otáhal, Jiří Svoboda,  

br. Jakub Tichý, Tobias Adámek, Dominik Kocián
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Chvalčovští zahrádkáři 
Je třeba učit se tak dlouho, dokud jsi živ.     Seneca

Zdá	se,	že	to	s	tím	letošním	babím	létem	skutečně	nevychází.	Poslední	chladné	
dny	předběhly	svůj	čas,	protože	teprve	začátkem	října,	přesněji	v	první	říjnové	deká-
dě	nás	mělo	navštívit	 tzv.	Havelské	ochlazení	 (trvá	od	2.10.	až	do	14.10).	A	prav-
děpodobnost	jeho	výskytu	je	dokonce	kolem	70	procent!	Shodou	okolností	nastává	
tato	singularita	v	období	setí	ozimů,	takže	v	těchto	dnech	bylo	počasí	našimi	předky	
zvláště	bedlivě	sledováno.

Babí	léto…	to	je	období,	kdy	už	sice	léto	končí	a	začíná	podzim,	ale	stále	je	ještě	
to	příjemné	počasí,	kdy	máme	radost,	že	stihneme	nejrůznější	činnosti	na	zahrádce	
a	jako	bonus	nám	k	tomu	bude	svítit	sluníčko.	Zpomalíme,	posadíme	se	a	pozoruje-
me	jemné	okrasné	trávy,	dozrálé	ovoce,	křehké	květy	ocúnů	či	něžně	smutné	vřesy.	 
A	přitom	přemýšlíme,	co	a	jak	a	kde	na	naší	zahrádce	vylepšit,	než	přijde	chladnější	
říjen.

Co se dělo u zahrádkářů 
16.8.	 jsme	 měli	 jednání	 s	 výstavištěm	 FLORIA	 Kroměříž	 ohledně	 výstavy	

DUŠIČKY.
18.-21.8.	 proběhl	na	Mělníku	(Zahradnické	škole)	soubor	přednášek,	práce	floristů		

u	 příležitosti	 65.	 výročí	 založení	 ČZS-Českého	 zahrádkářského	 svazu.		
Této	akce	jsme	se	zúčastnili.	Bylo	to	skvělé	setkání	s	výměnou	zkušenos-
tí,	názorů,	rad	a	spolupráce	s	ostatními	členy	z	celé	republiky.

	29.8.	 jsme	začali	vařit	povidla		a	3.9.	moštovat	ovoce.
25.8.	 př.	J.	Pecháček	se	zúčastnil	zasedání	PÚS	ČZS	v	Kroměříži.	
2.9.	 jsme	koupili	švestky,	abychom	mohli	vařit	povidla,	jelikož	na	naší	zahradě	

se	nám	tolik	neurodilo.	
5.9.	 jsme	měli	brigádu	sběr	ovoce,	vaření	povidel	a	další	činnost.
7.9.	 př.	J.	Pecháček	se	zúčastnil	HFK	v	Praze.
12.9.		 se	uskutečnil	mimořádný	výbor	 včetně	našich	 floristek	ohledně	přípravy	

naší	výstavy.
Od	14.9.	 nám	začala	doba	dešťů,	vítaná	i	nevítaná.
16.9.		 máme	na	CHZ	brigádu	sběr	ovoce	a	podobně.
18.9.	 jsme	se	navštívili	zahrádkářskou	výstavu	na	zámku	v	Miloticích,	který	 je	

překrásný.
22.10.	 př.	J	Pecháček	se	zúčastnil		zasedání	ČZS	RR	v	Praze	

Dekorativní svícen z dýně a jiné nápady pro okrasné tykve
Tykve	můžete	vydlabat	a	umístit	do	nich	čajovou	svíčku	libovolné	velikosti.	V	pod-

večerním	šeru	se	rozzáří.	Když	světlo	usměrníte	otvory	vyřezanými	do	slupky,	tmu	
oživí	tajuplné	mihotavé	stíny.

Aby	dekorace	zdobila	prostor	 i	 během	dne,	 stačí	přidat	 trochu	barevného	kvítí,	
listy,	bobulky…	Svíčky,	květy,	listy,	větévky	a	tykve,	výborný	materiál	pro	fantazii.
Jak okrasné tykve proměnit ve svícny

Vyberte	 takový	 tvar	 tykve,	 která	 má	 rovný	 základ	 a	 na	 stole	 bude	 dobře	 stát.	
Nožem	vykrojte	část,	kterou	potřebujete	odstranit,	abyste	mohli	snadno	vložit	svíčku.	
Lžičkou	vydlabejte	semínka	až	na	dužninu.

Pod	svíčku	můžete	použít	malý	skleněný	stojánek.	Místo	pro	něj	vyberte	tak,	aby	
dýně	stále	měla	dobrou	stabilitu.	Nakonec	svícen	z	dýně	ozdobte	mašlí	z	lýka.
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Jak zhotovit stínítko na lampičku
Ostrým	nožem	nebo	pilkou	vyřežte	tvary,	kterými	bude	pronikat	světlo	svíčky.
Odkrojte	nejširší	konec	dýně	tak,	aby	lampička	rovně	stála	na	talířku	se	svíčkou	

a	 nekývala	 se.	Nakonec	 vydlabejte	 obsah	 dýně	 se	 semínky.	 Vznikne	 tak	 stínítko,	
kterým	přiklopíte	svíčku	na	talířku.
Květy pro okrasné tykve

Dýni	můžete	ozdobit	 listy	a	drobnými	květy	a	plody.	Plod	překrojte	a	vydlabejte	
semínka	až	na	tvrdou	dužninu.	Do	spodní	půlky	vložte	igelitový	sáček	s	namočenou	
vatou	a	obal	igelitu	u	okraje	propíchejte	nůžkami.	Do	otvorů	vložte	zkrácené	stonky	
květin,	větvičky,	lístky,	kapradiny	apod.	Nakonec	přiklopte	horní	částí	duté	dýně.	Do	
tykve	umístíme	květy	i	vláhu
Dekorace s vláhou v balíčcích

Větvičkami,	květy	a	bobulkami	lze	dýni	zdobit	 i	 jinak:	vkládáním	do	vydlabaných	
dírek.	Špičkou	škrabky	vykrojte	malé,	ale	hluboké	dírky	pro	zasunutí	dekorace.	Pak	
svažte	 vždy	 několik	 lístečků,	 květin,	 či	 bobulek	 dohromady,	 konce	 stopek	 oviňte	
mokrou	vatou	a	zavažte	je	do	igelitu.	Přečnívající	cípy	vzniklého	balíčku	odstřihněte.

Pranostiky:
Pokrývají-li	 se	 strniska	 ještě	 v	 říjnu	 hojně	 babími	 léty,	 jest	 to	 předzvěstí	 dlouhého	 
a	pěkného	podzimu.
Spadne-li	v	říjnu	listí,	bude	mokrá	zima.	
Uhodí-li	v	listopadu	časně	mrazy	tuhé,	brzy	zase	dobře	bude.

Děkujeme	všem	návštěvníkům	za	přízeň	a	těšíme	se	na	další	setkání	na	CH.Z.

Výbor ZO ČZS
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MŠ

ZŠ

Členky SPOZ
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Motto na konec:

„Nejlepší lidské okamžiky bývají malých rozměrů, 
ale duchovně nám vystačí na celý život.“ 

 Robert Fulghum
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